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BRMG-KSiB-II.0012.10.2013 
 
 
 

PROTOKÓŁ NR 42–10/2013 
 

z posiedzenia Komisji Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska, które odbyło się  
w dniu 28 października 2013 roku, a rozpoczęło się o godz. 15.45, w sali nr 208 
w Nowym Ratuszu przy ul. Wały Jagiellońskie 1 w Gdańsku. 
 
Obecni: według załączonych list obecności, które stanowią załączniki nr 1 i nr 2 
do protokołu. 
 
Na stan sześciu (6) członków Komisji, w posiedzeniu uczestniczyło sześć osób (6), 
czyli było quorum do podejmowania prawomocnych decyzji.  
 
Posiedzeniu przewodniczył Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji 
Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska. 
 
Po stwierdzeniu quorum, otworzył 42 posiedzenie Komisji, powitał zebranych i 
poinformował, że porządek obrad został drogą elektroniczną wysłany do radnych w 
terminie regulaminowym - porządek stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 
 
Godz. 15.50 

1. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 
przyjęcia „Programu Promocji Zdrowia i Przeciwdziałania Wybranym 
Chorobom Społecznym dla Gminy Miasta Gdańsk na lata 2014-2016” i 
szczegółowych programów zdrowotnych zaplanowanych do realizacji 
w 2014 roku wraz ze środkami przeznaczonymi na ich finansowanie – 
druk nr 1051. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 

 
Godz. 15.55 

2. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającą 
uchwałę w sprawie przyjęcia „Programu współpracy Miasta Gdańska z 
organizacjami pozarządowymi na rok 2014 – druk nr 1057. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 

 
Godz. 16.00 

3. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 
przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 
Problemów Alkoholowych w Gdańsku na rok 2014 – druk nr 1058. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 

 
Godz. 16.05 

4. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 
zmiany uchwały powierzającej Prezydentowi Miasta Gdańska 
uprawnień w zakresie ustalania wysokości niektórych cen i opłat za 
usługi komunalne o charakterze użyteczności publicznej oraz za 
korzystanie z gminnych obiektów i urządzeń użyteczności publicznej – 
druk nr 1055. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 



 

2 
 

Godz. 16.10 

5. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającą 
Uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie określenia źródeł dochodów 
własnych gromadzonych na wydzielonym rachunku i ich przeznaczenia 
oraz sposobu i trybu sporządzania planów finansowych dla 
wydzielonych rachunków dochodów własnych samorządowych 
jednostek budżetowych – druk nr 1047.  
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 

 
Godz. 16.15 

6. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej 
uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie ustalenia wysokości stawek 
opłat za zajęcie pasa drogowego dróg publicznych, których zarządcą 
jest Prezydent Miasta Gdańska na cele niezwiązane z budową, 
przebudową, remontem, utrzymaniem i ochroną dróg – druk nr 1054. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

Godz. 16.20 

7. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej 
uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie przyjęcia Wieloletniej 
Prognozy Finansowej Gminy Miasta Gdańska na lata 2013 – 2014 – druk 
nr 1065. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

8. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska o zmianie 
uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2013 rok – 
druk nr 1066. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

Godz. 16.30 

9. Omówienie prognozy finansowej budżetu Miasta w tym: 
- kwota przeznaczona na inwestycje, 
- listy rankingowe dla programów operacyjnych 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

Godz. 16.45 

10.  Prace nad Strategią Rozwoju Gdańska. 
Referują: Przedstawiciele Prezydenta Miasta Gdańska 
 

Godz. 17.00 

11.  Rozmowa z przedstawicielami Pomorskiej Izby Rzemieślniczej 
Małych i Średnich Przedsiębiorstw o warunkach prowadzenia 
działalności gospodarczej w mieście Gdańsku. 
 

12.  Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja. 
 
 
Przewodniczący Komisji – Maciej Krupa poinformował, iż dodatkowo wpłynęło do 
Komisji pięć projektów uchwał do zaopiniowania.  
 

1. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie 
przyjęcia Programu Przeciwdziałaniu Narkomanii dla Gminy Miasta 
Gdańsk na lata 2013-2017 – druk nr 1067.  
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2. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej 
Uchwałę Nr XLI/1185/09 Rady Miasta Gdańska z dnia 29 października 
2009 roku w sprawie ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji z 
budżetu Gminy Miasta Gdańska dla przedszkoli, innych form wychowania 
przedszkolnego, szkół oraz placówek publicznych i niepublicznych 
prowadzonych przez osoby prawne inne niż jednostka samorządu 
terytorialnego lub osoby fizyczne na terenie Gdańska oraz trybu i zakresu 
kontroli prawidłowości ich wykorzystania – druk nr 1062  

 
3. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej 

uchwałę w sprawie określenia zadań, na które przeznaczone będą środki 
z Państwowego Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2013 
roku – druk nr 1069  
 

4. Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej 
uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie przyjęcia Gminnego Programu 
Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Gdańsku na rok 
2013 – druk nr 1068 

 
Przewodniczący zaproponował, aby Komisja zaczęła obrady od procedowania 
powyższych projektów uchwał. Natomiast druk nr 1064 czyli projekt uchwały 
Rady Miasta Gdańska w sprawie wyboru podmiotu uprawnionego do badania 
sprawozdania finansowego Gminy Miasta Gdańska za 2013 r. zaproponował, aby 
został omówiony przed omawianiem zmian w Wieloletniej Prognozie Finansowej.  
 
Wobec braku uwag do zaproponowanych zmian w porządku posiedzenia 
przewodniczący Maciej Krupa poddał pod głosowanie przyjęcie przedstawionego 
porządku wraz ze zmianami. 
 
Komisja porządek przyjęła i przegłosowała jednogłośnie - 5 głosami za. 
 
 

PUNKT – 1 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie przyjęcia 
Programu Przeciwdziałaniu Narkomanii dla Gminy Miasta Gdańsk na lata 2013-
2017 – druk nr 1067. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
października 2013 r. - BRMG-S.0006.306.2013). 
 

Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku w imieniu wnioskodawcy zreferował projekt 
uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie z uwagi na brak 
głosów w dyskusji, poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie 
przedmiotowego projektu uchwały zawartego w druku nr 1067. 
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 USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przedstawionych przez Pana Jarosława Formelę – Zastępcę Dyrektora 
Wydziału Polityki Społecznej Urzędu Miejskiego w Gdańsku, jednogłośnie - 5 
głosami za, przyjęła i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, 
zawarty w druku nr 1067 – bez poprawek (Opinia nr 42-10/302-70/2013). 
 

PUNKT – 2 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej Uchwałę Nr 
XLI/1185/09 Rady Miasta Gdańska z dnia 29 października 2009 roku w sprawie 
ustalenia trybu udzielania i rozliczania dotacji z budżetu Gminy Miasta Gdańska 
dla przedszkoli, innych form wychowania przedszkolnego, szkół oraz placówek 
publicznych i niepublicznych prowadzonych przez osoby prawne inne niż 
jednostka samorządu terytorialnego lub osoby fizyczne na terenie Gdańska oraz 
trybu i zakresu kontroli prawidłowości ich wykorzystania – druk nr 1062. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
października 2013 r. - BRMG-S.0006.301.2013) 
 

Pan Jerzy Jasiński  –Zastępca Dyrektora Wydziału Edukacji Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku w imieniu wnioskodawcy zreferował projekt uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie z uwagi na brak 
głosów w dyskusji, poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie 
przedmiotowego projektu uchwały zawartego w druku nr 1062. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przedstawionych przez Pana Jerzego Jasińskiego  – Zastępcę Dyrektora 
Wydziału Edukacji Urzędu Miejskiego w Gdańsku, jednogłośnie - 5 głosami za, 
przyjęła i pozytywnie  zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w 
druku nr 1062 – bez poprawek (Opinia nr 42-10/303-71/2013). 
 

PUNKT – 3 
 
Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę w 
sprawie określenia zadań, na które przeznaczone będą środki z Państwowego 
Funduszu Rehabilitacji Osób Niepełnosprawnych w 2013 roku – druk nr 1069.  
 (Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
października 2013 r. - BRMG-S.0006.307.2013) 
        

Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
To jest projekt uchwały dotyczący Miejskiego Ośrodka Pomocy Rodzinie. Też nie 
widzę ich. Jeżeli państwo nie macie uwag do tego projektu to, bo ja przepraszam 
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nie mam druku przy sobie, żeby za nich można było to prezentować. Jeżeli tutaj 
nie ma uwag to…  
  
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Jeżeli nie ma to my mamy stałą praktykę w tym względzie jeżeli nie ma prelegenta 
to my odstępujemy od opiniowania. Czy państwo macie coś innego? Jeżeli będą 
jakieś wątpliwości to na pewno do sesji to rozstrzygniemy, ale trudno, żeby pan, 
panie dyrektorze, żeby pan miał nie będąc przygotowanym prezentować ten druk.  
 
Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Dlatego, gdyby były pytania to nie czułbym się na sile, żeby odpowiadać.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Czy są pytania w tym względzie do pana dyrektora? Nie ma? To od opiniowania 
druku nr 1069 odstępujemy. Przechodzimy do druku 1068. 
 

PUNKT – 4 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę 
Rady Miasta Gdańska w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Profilaktyki i 
Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w Gdańsku na rok 2013 – druk nr 
1068. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
października 2013 r. - BRMG-S.0006.307.2013) 
 
Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku w imieniu wnioskodawcy zreferował projekt 
uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie z uwagi na brak 
głosów w dyskusji, poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie 
przedmiotowego projektu uchwały zawartego w druku nr 1068. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przedstawionych przez Pana Jarosława Formelę – Zastępcę Dyrektora 
Wydziału Polityki Społecznej Urzędu Miejskiego w Gdańsku, jednogłośnie - 5 
głosami za, przyjęła i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, 
zawarty w druku nr 1068 – bez poprawek (Opinia nr 42-10/304-72/2013). 
 

PUNKT – 5 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie przyjęcia 
„Programu Promocji Zdrowia i Przeciwdziałania Wybranym Chorobom 
Społecznym dla Gminy Miasta Gdańsk na lata 2014-2016” i szczegółowych 
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programów zdrowotnych zaplanowanych do realizacji w 2014 roku wraz ze 
środkami przeznaczonymi na ich finansowanie – druk nr 1051. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
października 2013 r. - BRMG-S.0006.290.2013) 
 

Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku w imieniu wnioskodawcy zreferował projekt 
uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie przystąpiono do 
dyskusji. 
 
Radna Patrycja Mlejnek - Gałęza – wiceprzewodnicząca Komisji Strategii i 
Budżetu RMG  
Ja mam jedno pytanie. Ten program dotyczący np. szczepień przeciwko grypie jaki 
jest jego koszt?   
 
Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Przeciwko grypie 132 tys. rocznie. Ale oczywiście nie zaspokaja, bo to jest tylko 
część potrzeb. To jest tylko nasza kwota.  
 
Radna Patrycja Mlejnek - Gałęza – wiceprzewodnicząca Komisji Strategii i 
Budżetu RMG  
Kto decyduje o wyborze tych projektów, że akurat wspieramy przeciwko grypie, a 
nie czemuś innemu, HPV czy czemuś innemu. Kto o tym decyduje? O wyborze.  
 
Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Tak jak powiedziałem jest tak. Każdy program jest konsultowany, w każdej 
dziedzinie są konsultanci wojewódzcy w ramach merytorycznych, którzy 
przedkładają projekty i konsultujemy z nimi jeżeli chodzi o dany zakres. Tu jest też 
Narodowy Fundusz Zdrowia, który wyznacza nam kierunki z tego tytułu, że jeżeli 
oni prowadzą swój program profilaktyczny, my nie dublujemy tego finansowania. 
Dlatego tu się nie znalazły na przykład wszystkie działania w stosunku do spraw 
przeciwdziałania powstawania raka z tego tytułu, że tak naprawdę NFZ je realizuje 
i finansuje. Kolejnym wyznacznikiem naszym jest … 
 
Radna Patrycja Mlejnek - Gałęza – wiceprzewodnicząca Komisji Strategii i 
Budżetu RMG  
Ale kto decyduje? Czy jest jakaś komisja powołana? Jakiś specjalista w tym 
zakresie? Kto to jest?  
 
Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Nie. Komisja była powołana do poprzedniego zespołu, do poprzedniego programu. 
Na dzień dzisiejszy jest to tylko kontynuacja. Nie było komisji. To decydujemy my 
w konsultacji, po przeprowadzonych badaniach, czyli tak naprawdę decyduje tu 
Prezydent, które programy są …  



 

7 
 

Radna Patrycja Mlejnek - Gałęza – wiceprzewodnicząca Komisji Strategii i 
Budżetu RMG  
Czyli konsultacje, poprzez jakąś komisję, a potem komisja przedstawia 
rekomendację Prezydentowi? Tak?  
 
Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Tak to można w skrócie … 
 
Radna Patrycja Mlejnek - Gałęza – wiceprzewodnicząca Komisji Strategii i 
Budżetu RMG  
Bo to jest dosyć kontrowersyjne sponsorowanie przez miasto szczepionek przeciwko 
grypie, które nie są szczepieniami obowiązkowymi i z chęcią by to jakaś firma 
farmaceutyczna posponsorowała, którą na to stać, więc na przykład mnie dziwi 
wybór.  
 
Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Takiego typu?  
 
Radna Patrycja Mlejnek - Gałęza – wiceprzewodnicząca Komisji Strategii i 
Budżetu RMG  
Tak.  
 
Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Znaczy po przeprowadzonych badaniach wśród mieszkańców, to też jest pewien 
wyznacznik, wskazania samych mieszkańców były na to, że oni popierają ten 
program. On uzyskał tak naprawdę największe wsparcie, bo najbardziej wskazano 
na potrzebę wsparcia ludzi starszych. Stąd rozbudowany program zdrowotny 
Centrum Geriatryczne i utrzymany program jeżeli chodzi o wszczepianie ludzi 
starszych, bo możemy wyszczepiać dzieci, możemy wyszczepiać ludzi, którzy są w 
wieku produkcyjnym. Myśmy się zdecydowali, że właśnie dofinansujemy tych 
starszych, z tego tytułu, że z badań wychodzi, że ludzie chcą żeby wspierać, to jest 
nisza, która wymaga wsparcia, że ludzi produkcyjnych stać na to, a tych ludzi nie 
stać. Tak naprawdę te programy są głównie ułożone do dzieci i do osób starszych, 
czyli do tych grup, które same tak naprawdę nie potrafią sobie tak do końca 
poradzić. Czyli nie jest to wspieranie … bo tutaj w każdym programie są elementy 
kupna pewnych szczepionek, pewnych dodatków itd. To też nie unikniemy tego. 
 
Radna Patrycja Mlejnek - Gałęza – wiceprzewodnicząca Komisji Strategii i 
Budżetu RMG  
Dobrze. Więcej pytań nie mam. Dziękuję.      
 
Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Dziękuję.  
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
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Ja chciałam zapytać gdzie można znaleźć informacje na temat możliwości 
korzystania z takich programów i mniej więcej do jak licznej grupy się dociera z 
tymi programami? Ile osób uczestniczy w takich programach?   
 
Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Jasne.  
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Oczywiście rozumiem, że to jest zależne od kwoty przeznaczonej na określone 
programy, tak, i koszty.  
 
Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Też i jakby od programu. Teraz po kolei spróbuję określić każdy program. Odnośnie 
informacji to dla całości programów jest taka sama. Jest ona publikowana po 
ogłoszeniu konkursów w prasie. Jest cały czas na stronach internetowych miasta i 
każda przychodnia, która wygrywa konkurs jest zobligowana umową, że ta 
informacja jest na ich placówce cały czas wywieszona i dawana do informacji 
mieszkańcom. To jest kwestia informacyjna. Natomiast jeżeli chodzi o realizację 
danych programów to program pierwszy jest skierowany do wszystkich dzieci 6, 10, 
14.  
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Ja rozumiem do kogo jest skierowany, tylko ile osób, czy mają państwo z lat 
ubiegłych ile osób na przykład wzięło udział w takim programie, czy ile placówek 
wzięło udział w takim programie? Bo to też jest istotne do kogo docieramy z tymi 
programami?  
 
Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Najwięcej placówek jest przeciwko grypie z tego tytułu, że chcemy dotrzeć z 
dostępnością, żeby ludzie starsi nie chodzili po całym mieście do jednej placówki, 
stąd tak naprawdę wszystkie te podmioty, które się zgłosiły do konkursu mają 
przyznawaną pewną pulę. Czyli one czasami są tak, że ludzie też się do nas 
zwracają, że coś się tutaj wyczerpało, ale po to, żeby ktoś miał dostęp do tego 
bliżej to jest ta placówka też uwzględniana. Także tu ten program jest jakby 
realizowany przez najszerszy krąg realizatorów. Program na przykład pierwszy 
realizowany jest tylko przez dwa podmioty UCK i nasz Ośrodek Promocji Zdrowia i 
Sprawności Dziecka, z tego tytułu, że to oni jakby idą w kierunku tych wszystkich 
dzieci. Tutaj to mieszkańcy, wynika to ze specyfiki. Program Karmienia Piersią 
realizowany jest przez jednego realizatora, z tego tytułu, że tak naprawdę…     
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Szpital na Zaspie?  
 
Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
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Szpital na Zaspie. Tak, z tego tytułu, że tak naprawdę jest… wtedy była taka kwota 
do realizacji, że ona nie było możliwości do podziału na kilku kontrahentów na 
przykład.  
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Dziękuję.  
 
Po przeprowadzonej dyskusji Przewodniczący Maciej Krupa poddał pod głosowanie 
przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie przedmiotowego projektu uchwały zawartego 
w druku nr 1051. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przedstawionych przez Pana Jarosława Formelę – Zastępcę Dyrektora 
Wydziału Polityki Społecznej Urzędu Miejskiego w Gdańsku, 4 głosami za, przy 0 
głosach przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się, przyjęła i pozytywnie 
zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 1051 – bez 
poprawek (Opinia nr 42-10/305-73/2013). 
 

PUNKT – 6 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającą uchwałę w 
sprawie przyjęcia „Programu współpracy Miasta Gdańska z organizacjami 
pozarządowymi na rok 2014” – druk nr 1057. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
października 2013 r. - BRMG-S.0006.296.2013) 
 
Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku w imieniu wnioskodawcy zreferował projekt 
uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie z uwagi na brak 
głosów w dyskusji, poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie 
przedmiotowego projektu uchwały zawartego w druku nr 1057. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przedstawionych przez Pana Jarosława Formelę – Zastępcę Dyrektora 
Wydziału Polityki Społecznej Urzędu Miejskiego w Gdańsku, jednogłośnie - 5 
głosami za, przyjęła i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, 
zawarty w druku nr 1057 – bez poprawek (Opinia nr 42-10/306-74/2013). 
 

PUNKT – 7 
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Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie przyjęcia 
Gminnego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych w 
Gdańsku na rok 2014 – druk nr 1058. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
września 2013 r. - BRMG-S.0006.297.2013) 
 
Pan Jarosław Formela – Zastępca Dyrektora Wydziału Polityki Społecznej 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku w imieniu wnioskodawcy zreferował projekt 
uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie z uwagi na brak 
głosów w dyskusji, poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie 
przedmiotowego projektu uchwały zawartego w druku nr 1058. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przedstawionych przez Pana Jarosława Formelę – Zastępcę Dyrektora 
Wydziału Polityki Społecznej Urzędu Miejskiego w Gdańsku, jednogłośnie - 5 
głosami za, przyjęła i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, 
zawarty w druku nr 1058 – bez poprawek (Opinia nr 42-10/307-75/2013). 
 

PUNKT – 8 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie zmiany 
uchwały powierzającej Prezydentowi Miasta Gdańska uprawnień w zakresie 
ustalania wysokości niektórych cen i opłat za usługi komunalne o charakterze 
użyteczności publicznej oraz za korzystanie z gminnych obiektów i urządzeń 
użyteczności publicznej – druk nr 1055. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
września 2013 r. - BRMG-S.0006.294.2013) 
 
Pan Andrzej Trojanowski – Dyrektor Biura Prezydenta ds. Sportu Urzędu 
Miejskiego w Gdańsku w imieniu wnioskodawcy przedstawił projekt uchwały.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie z uwagi na brak 
głosów w dyskusji, poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie 
przedmiotowego projektu uchwały zawartego w druku nr 1055. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przedstawionych przez Pana Andrzeja Trojanowskiego – Dyrektora Biura 
Prezydenta ds. Sportu Urzędu Miejskiego w Gdańsku, w wyniku przeprowadzonego 
głosowania, 4 głosami za, przy 1 głosie przeciwnym i przy braku głosów 
wstrzymujących się, przyjęła i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt 
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uchwały, zawarty w druku nr 1055 – bez poprawek (Opinia nr 42-10/308-
76/2013). 
 

PUNKT – 9 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie określenia 
źródeł dochodów własnych gromadzonych na wydzielonym rachunku i ich 
przeznaczenia oraz sposobu i trybu sporządzania planów finansowych dla 
wydzielonych rachunków dochodów własnych samorządowych jednostek 
budżetowych – druk nr 1047. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
października 2013 r. - BRMG-S.0006.286.2013) 
Pan Jerzy Jasiński  –Zastępca Dyrektora Wydziału Edukacji Urzędu Miejskiego 
w Gdańsku w imieniu wnioskodawcy zreferował projekt uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie z uwagi na brak 
głosów w dyskusji, poddał pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie 
przedmiotowego projektu uchwały zawartego w druku nr 1047. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przedstawionych przez Pana Jerzego Jasińskiego  – Zastępcę Dyrektora 
Wydziału Edukacji Urzędu Miejskiego w Gdańsku, jednogłośnie - 5 głosami za, 
przyjęła i pozytywnie  zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w 
druku nr 1047 – bez poprawek (Opinia nr 42-10/309-77/2013). 
 

PUNKT – 10 
 
Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę 
Rady Miasta Gdańska w sprawie ustalenia wysokości stawek opłat za zajęcia 
pasa drogowego dróg publicznych, których zarządcą jest Prezydent Miasta 
Gdańska na cele niezwiązane z budową, przebudową, remontem, utrzymaniem 
i ochroną dróg – druk nr 1054. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
października 2013 r. - BRMB – BRMG-S.0006.293.2013) 
 

Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Proszę przedstawicieli Zarządu Dróg i Zieleni w Gdańsku o przedstawienie. Witam 
przedstawicieli firm z branży reklamy zewnętrznej, którzy jak rozumiem 
zainteresowani są tym drukiem? Tak? Otrzymaliśmy w dniu dzisiejszym pismo, 
którego nadawcą jest Prezes Izby Gospodarczej Reklamy Zewnętrznej w tej 
sprawie. Niestety to pismo wpłynęło do nas bezpośrednio przed posiedzeniem 
Komisji także koleżanki i koledzy nie zdążyli się z tym pismem zapoznać. 
Zakładam, że panowie będziecie chcieli argumentację zawartą w tym piśmie 
powtórzyć tak, żeby koleżanki i koledzy mogli się z tą argumentacją zapoznać. Ja 
to pismo też udostępniłem przedstawicielom Zarządu Dróg i Zieleni także oni się 
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mogą do poruszonych przez was kwestii odnieść. Jeżeli członkowie Komisji będą 
mieli jakieś pytania to rozumiem, że możemy je też pod panów adresem kierować? 
Tak? Zgoda? Super. Dziękuję bardzo. W pierwszej kolejności proszę o 
przedstawienie druku przez przedstawiciela wnioskodawców czyli przedstawicieli 
Zarządu Dróg i Zieleni w Gdańsku.  
 
Pan Łukasz Podsiadłowski – Kierownik Działu Ewidencji i Zajęć Pasa Drogowego 
w Zarządzie Dróg i Zieleni w Gdańsku 
Dziękuję bardzo. Szanowni Państwo, ja w imieniu pana Prezydenta uprzejmie bym 
prosił o pozytywną opinię do projektu uchwały Rady Miasta Gdańska, która zmienia 
dotychczasową uchwałę Rady Miasta Gdańska w sprawie wysokości stawek za 
zajęcie pasa drogowego na cele niezwiązane z budową, przebudową, remontem i 
utrzymaniem dróg. Generalnie nowy projekt uchwały skupia się na trzech 
obszarach. Już pan Przewodniczący był uprzejmy wyjawić jeden z nich. To jest 
kwestia reklamy zewnętrznej. Drugim takim obszarem jest kwestia robót w pasie 
drogowym i trzecim obszarem jest sprawa utrzymania infrastruktury 
przystankowej. Tu chodzi konkretnie o wiaty przystankowe. Po kolei. Pierwszym 
obszarem, w którym dokonujemy zmiany stawki za zajęcie pasa drogowego jest 
obszar robót drogowych czy robót budowlanych, które są prowadzone w pasie 
drogowym i z uwagi na ochronę pasa drogowego i konieczność przede wszystkim 
zmobilizowania inwestorów do bardziej sprawnego, czytaj szybszego prowadzenia 
robót w pasie drogowym i tym samym zmniejszenia utrudnień związanych z tymi 
robotami to jest podniesienie stawki za zajęcie chodnika, ścieżki rowerowej, zatoki 
postojowej i parkingowej, ciągu pieszo – jezdnego, z obecnie funkcjonującej stawki 
2 zł w kategorii drogi wojewódzkiej, krajowej do 3 zł, i z obecnie funkcjonującej 
kategorii drogi powiatowej, gminnej, z 1 zł do 1,50 zł. To bym w ten sposób 
zreferował. I to jest ta stawka, która ulega zmianie. Również ulega zmianie stawka 
za zajęcie pozostałych elementów pasa drogowego typu pobocze i ta stawka w 
pierwszym obszarze, czyli w kategorii drogi wojewódzkiej, krajowej zwiększa się 
ze 1,2 do 2 zł i w kategorii drogi powiatowej i gminnej zmienia się z 60 groszy na 1 
zł. I tak wygląda zmiana stawek za zajęcie pasa drogowego w obszarze 
budowlanym. Jeżeli chodzi o kwestie związane z umieszczaniem reklam w pasie 
drogowym to stawki te kształtować się będą w chwili obecnej w sposób 
następujący. Do tej pory w kategorii drogi wojewódzkiej, przepraszam w kategorii 
drogi krajowej, wojewódzkiej, powiatowej i gminnej stawka była jednolita, 
obowiązywała ona w wysokości 2,20 zł. W chwili obecnej zmieniamy tą stawkę i 
proponujemy stawkę następującą: dla kategorii drogi krajowej są to 3 zł, dla 
kategorii drogi wojewódzkiej to jest 2,80 zł, dla kategorii drogi powiatowej to jest 
2,60 zł, i dla kategorii drogi gminnej to są 2,40 zł. Również w związku z powyższym 
w kolejnym obszarze, czy w kolejnym podpunkcie zmieniamy opłaty za tablice, 
które propagują bezpieczeństwo ruchu drogowego pod takim warunkiem, że treści 
reklamowe, które znajdują się na tych tablicach zajmują mniej niż 10% 
powierzchni reklamy i wtedy ta wartość tej stawki wynosi dokładnie te 10% stawki 
bazowej czyli w tej chwili będzie wynosić 30 groszy za m² dla kategorii drogi 
krajowej, 28 gr dla kategorii drogi wojewódzkiej, 26 gr dla kategorii drogi 
powiatowej i 24 gr dla kategorii drogi gminnej. Ja tylko przypomnę, żebyście 
państwo mieli absolutną jasność. Ta stawka dotyczy zajęcia powierzchni jednego 
metra ekspozycji za m² za dobę. I teraz ostatnim obszarem, który jest ujawniony w 
projekcie nowej uchwały to jest nowa stawka. Ona znajduje się mniej więcej tuż 
po, w tabelce tuż po tablicach propagujących bezpieczeństwo ruchu drogowego i 
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uzasadnienie dla tej stawki jest następujące z uwagi na znacznie większe 
przychody pobierane z umieszczania w pasie drogowym dynamicznych reklam, 
które są emitowane na monitorach i wyświetlaczach elektronicznych wprowadza się 
nową, maksymalną stawkę jaka jest dopuszczona przez ustawodawcę stawkę opłaty 
za zajęcie pasa drogowego w celu umieszczenia takiej reklamy w pasie drogowym i 
to jest 10 zł za m² za dzień. I to jest drugi obszar, który ulega zmianie i teraz 
przekażę mikrofon koledze, który zreferuje ten trzeci obszar. Bardzo proszę.  
 
Pan Paweł Adrian - p. o. Kierownika Działu Utrzymania Infrastruktury 
Tramwajowej i Autobusowej w Zarządzie Dróg i Zieleni w Gdańsku 
Trzeci obszar dotyczy reklamy na wiatach przystankowych. My tutaj proponujemy 
zmiany wysokości stawki do 10% wysokości stawki opłaty podstawowej. To znaczy 
za reklamę na wiatach i uzależnienie jej od kategorii drogi czyli odpowiednio 30 gr 
na drodze krajowej, 28 gr na drodze wojewódzkiej, 26 gr na drodze powiatowej 
oraz 24 grosze na drodze gminnej. W naszej opinii taka stawka pozwoli uniknąć 
ponoszenia przez miasto kosztów utrzymania wiat, gdyż z końcem roku 2013 
obecnie wiaty, które są umiejscowione w mieście przejdą na własność gminy 
miasta Gdańska dlatego w naszej opinii taka stawka pozwoli nam uniknąć kosztów 
utrzymania wiat i myślimy, że znajdą się podmioty, które będą chciały te wiaty od 
miasta wydzierżawić. Dziękuję.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Coś jeszcze? To wszystko z waszej strony? Dobrze. Ja mam pytanie, które zostało 
skierowane do naszej wiadomości przez pana Andrzeja Witkiewicza – Prezesa 
Zarządu Rady Osiedla Strzyża dotyczącego pojemników na zbiórkę odzieży 
używanej i stawki jaka jest wnoszona za te pojemniki. Czy mogą panowie wyjaśnić?   
 
Pan Łukasz Podsiadłowski – Kierownik Działu Ewidencji i Zajęć Pasa Drogowego 
w Zarządzie Dróg i Zieleni w Gdańsku 
Pytanie jest znane nam. To pytanie również trafiło do Zarządu Dróg i odpowiedź 
została panu Witkiewiczowi przekazana. Ja nie wiedziałem, że to pytanie było 
również kierowane do wiadomości Komisji czy do Biura Rady, przynajmniej w 
rozdzielniku nie było, bo byśmy skierowali tą samą odpowiedź do państwa. 
Natomiast wyjaśnię. Pan Przewodniczący Zarządu Osiedla Strzyża oczekiwał w 
swoim zapytaniu, że zostanie niejako uchwalona maksymalna stawka za zajęcie 
pasa drogowego z tytułu umieszczenia w pasie drogowym pojemnika na odzież 
używaną. Generalnie Zarządca drogi takich zezwoleń nie wydaje i my nie 
wydajemy zezwoleń na umieszczenie pojemników w pasie drogowym co oczywiście 
nie jest jednoznaczne z tym, że taka pozycja w uchwale Rady Miasta Gdańska nie 
mogłaby się znaleźć. Ona się tam nie może znaleźć z innego powodu. 
Rozporządzenie i ustawa o drogach publicznych generalnie zabrania tak bardzo 
szczegółowego rozdrabniania. Przepraszam, może niedobrego słowa używam, 
rozdrabniania zajęć pasa drogowego. Musielibyśmy wobec powyższego de facto 
uchwalać stawki za zajęcie pasa drogowego, nie wiem, na handel kwiatami z 
wiaderka, na handel powiedzmy sobie, nie wiem, frytkami itd. Generalnie 
rozporządzenie ogranicza się do bardzo jasnych obszarów. Obszar robót 
budowlanych, obszar np. tutaj był omawiany reklamowy i tego typu rzeczy. 
Natomiast nie będziemy, czy nie rekomendujemy w każdym bądź razie forsowania 
nowej stawki za zajęcie pasa drogowego z tytułu umieszczenia pojemników w pasie 
drogowym na odzież używaną. My te pojemniki, jeżeli miałoby dojść do takiego 
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zajęcia pasa drogowego, umieszczamy w zajęciu pasa drogowego na tzw. 
wyłączność. I tam jest stosowna stawka. Możemy, że tak powiem, tą stawkę 
zastosować, ale my, tak jak powiedziałem, my zezwoleń nie wydajemy i z tymi 
pojemnikami generalnie walczymy. Dziękuję.   
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Dziękuję bardzo. Panowie, jest panów trzech. Mam prośbę, żebyście, ponieważ 
argumentów, które będziecie przedstawiać będą podobne, więc jeśli któryś z was będzie 
chciał coś potem uzupełnić, gdybyście uzgodnili między sobą zabieranie głosu. Proszę 
zacząć. Zapraszam, może panowie siądźcie razem, tak żebyście mogli łatwiej się zgrać w 
tym zabieraniu głosu. Prosiłbym o to, żeby rzeczywiście przedstawić nam sedno sprawy i 
pozostawić naszej ocenie. Dziękuję.  
 
Pan Artur Pakowski – Przedstawiciel firmy Ströer Polska 
Dzień dobry. Jestem przedstawicielem firmy Ströer Polska, jednego z liderów reklamy 
zewnętrznej w Polsce. Przyszliśmy tutaj, chyba reprezentowane są największe firmy 
reklamowe z tego powodu, że proponowane nowe stawki przez wnioskodawcę doprowadzą 
do zaniku reklamy zewnętrznej w pasie drogowym. Ja tylko dam przykład. Najbardziej 
popularny nośnik 18 m², który jest obecny w pasie drogowym będzie wnosić opłatę ponad 
1500 zł. Średnia stawka sprzedaży takiej reklamy obecnie kształtuje się na poziomie od 
1000 do 1 200 zł. Żadna firma reklamy zewnętrznej nie będzie dopłacać, ani żaden 
podmiot działający na rynku w warunkach gospodarczych nie będzie chciał dopłacać tych 
pieniędzy. Co to spowoduje? Najlepszy przykład w Warszawie. Zdemontowano wszystkie 
nośniki z pasa drogowego i z terenów gminnych. Te reklamy przeniosły się na tereny inne, 
prywatne, PKP, w kompletnym chaosie. To, co powstaje w pasie drogowym czy na terenie 
gminnym jest w 100% legalne. Posiada wszystkie uzgodnienia, zezwolenia konserwatora 
zabytków i wypełnia tą przestrzeń w sposób zorganizowany i teraz wyobraźmy sobie. Znika 
tablica z pasa drogowego, robi się przestrzeń. Dotychczas nośnik, który zasłaniał jakiś 
dostępny teren prywatny nagle staje się otwarty na przestrzeń. Nośnik jest przestawiany. 
Niekoniecznie przez naszą firmę, inne firmy to bardzo chętnie wykorzystają. Drugi 
argument. Ja rozumiem, że jakby przyczyną tej zwyżki jest chęć zwiększenia przychodów z 
tytułu reklamy zewnętrznej. Jest jeszcze inna możliwość. Ta, z której myśmy dotychczas 
korzystali. Eksponowanie plakatów o bezpieczeństwie w ruchu drogowym czy promujące 
miasto. Wtedy płacimy bardzo niskie stawki. Nie zarabiamy, jakby czekamy na lepsze 
czasy, może się zmienią warunki prowadzenia działalności gospodarczej, ale wtedy ani 
Zarząd Dróg i Zieleni ani my nie mamy biznesu. Taki przykład konkretny dam, że od połowy 
tego roku myśmy ponad połowę nośników wykleili na pół roku takimi plakatami. Zarząd 
Dróg i Zieleni nie osiąga przychodów, my nie robimy biznesu, kto się z tego cieszy? 
Reklamodawcy, którzy reklamują i oferują w budynkach siatki wielkoformatowe, reklamy 
świetlne, które w skuteczny sposób zaśmiecają miasto, są przyczyną wypadków. Jeżeli oto 
chodzi Zarządowi Dróg i Zielni to gratuluję, bo mówię, to jest automatyczny skutek tej 
stawki. Powiem tylko jeszcze jeden przykład bardziej pozytywny. Szczecin wszystkie 
stawki 1,80 zł. Przychody miasta 1,5 mln zł tylko od firmy Ströer. Uporządkowany pas 
drogowy, uporządkowane miasto. Proszę przemyśleć. To wszystko, dziękuję.  
 
Pan Tomasz Kuligowski – Przedstawiciel firmy AMS 
Dzień dobry. Tomasz Kuligowski firma AMS. Popieramy zdanie pana prezesa. Ja jeszcze 
chciałem podjąć temat wiat przystankowych. Wiaty przystankowe. Tutaj jest jeden z 
podpunktów reklamy na obiektach służących potrzebie … przepraszam, reklamy na 
obiektach służących potrzebie obsługi użytkowników ruchu drogowego oraz podmiotów, 
które w ramach umowy z miastem dzierżawią te obiekty i zajmują się ich utrzymaniem. Z 
ramienia ZDiZ-tu padło takie pytanie, że kończą się umowy w 2013. Tak oczywiście, kończą 
się. Część tylko umów się kończy, natomiast umowy będą trwały kilka lat. Co z 
właścicielami wiat, którzy postawili te wiaty, remontują i utrzymują te wiaty. Nie ma nic, 
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ani słowa w tym projekcie. A poza tym jeszcze na pewno miasto będzie chciało, będzie 
tworzyło nowe przystanki, będzie chciało wymieniać wiaty przystankowe, będzie na pewno 
robiło przetargi i znowu firma, która wygra dany przetarg postawi te wiaty za własne 
pieniądze, będzie je utrzymywała i będzie właścicielem tych wiat. Co wówczas? Nie ma 
tutaj słowa odnośnie właścicieli tych wiat.   
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ja bym prosił o odniesienie się przedstawiciela wnioskodawcy do tych dwóch spraw. 
Pierwszej poruszonej przez przedstawiciela firmy Ströer i drugiego dotyczącego właścicieli 
wiat, którą poruszył pan z firmy AMS.  
 
Pan Łukasz Podsiadłowski – Kierownik Działu Ewidencji i Zajęć Pasa Drogowego 
w Zarządzie Dróg i Zieleni w Gdańsku 
Jeśli chodzi o wysokość stawek, które w tej chwili są nazwijmy to obowiązującymi w 
Polsce to bym nie dramatyzował. Plasujemy się pośrodku. Mam tutaj przed sobą, że tak 
powiem, aktualne zestawienie stawek, które są obowiązujące w Polsce. Podam pierwszy z 
góry Wrocław. Krajowa 4 zł.  
 
Pan Artur Pakowski – Przedstawiciel firmy Ströer Polska 
A ma pan Warszawę?  
 
Pan Łukasz Podsiadłowski – Kierownik Działu Ewidencji i Zajęć Pasa Drogowego 
w Zarządzie Dróg i Zieleni w Gdańsku 
Mam Warszawę. Też jest. Mam tak Wrocław, Poznań, Szczecin, Łódź, Rzeszów, Kraków, 
Warszawa. Co mam czytać?  
 
Pan Artur Pakowski – Przedstawiciel firmy Ströer Polska 
Warszawa.  
 
Pan Łukasz Podsiadłowski – Kierownik Działu Ewidencji i Zajęć Pasa Drogowego 
w Zarządzie Dróg i Zieleni w Gdańsku 
Dobrze. Warszawa, droga krajowa i jest rozróżnienie według, pan powiedział 18 metrowy 
nośnik, reklamy o powierzchni przekraczającej 9m² więc mieszczące się w tym przedziale 
5,20, a my mamy, niech spojrzę, 3 zł. Nośnik na drodze wojewódzkiej w Warszawie, tan 
sam nośnik 3,70. U nas jest 2,80. Na drodze powiatowej mamy nośnik 3,30 u nas. W 
Warszawie 2,60. I na drodze gminnej. Tu zaskoczenie jest, przyznam się szczerze również 
dla mnie, ale już sobie odpowiedziałem na pytanie dlaczego, na drodze gminnej w 
Warszawie 18 metrowy nośnik kosztowałby za m² w Warszawie 5 zł, u nas 2,40. Dlaczego w 
Warszawie 5 zł? Podejrzewam, że dlatego, że Warszawa ma dosyć specyficzny ustrój i tych 
gmin chyba jest 7 czy 9 i jest zasadniczo jeżeli chodzi o ilość dróg gminnych to jest 
absolutna większość w układzie drogowym stanowią właśnie gminne. Podejrzewam, że ta 
stawka 5 zł jest tymże podyktowana. Przyznam się, że nie wiem, ale tak podejrzewam. 
Tak to wygląda w Polsce. Nie dramatyzowałbym jeżeli chodzi o tą wysokość stawki. My 
owszem, absolutnie też nie jesteśmy w ogonie dolnym, bo pod nami są na przykład Poznań 
i Szczecin, jak był pan uprzejmy powiedzieć. I także Kraków. Przepraszam, tutaj widzę, że 
jest jeszcze Kraków. Natomiast tak jak powiedziałem jesteśmy pośrodku i te koszty, które 
powiedzmy sobie reklamodawcy ponoszą z tytułu opłat na zajęcie pasa drogowego ona nie 
ma siły. My chcemy mieć z tego powodu pewnego rodzaju dochód. On i tak jest wysoki. 
Tutaj siedzi obok mnie pani Skarbnik i jak dobrze pamiętam w zeszłym roku to było chyba 
ok. 3 mln zł z tytułu umieszczenia reklam w pasach drogowych dróg publicznych. Jeszcze 
więcej. Chcemy to utrzymać na tym poziomie i nie chcemy, że tak powiem, nam to jest po 
prostu potrzebne, te pieniądze są potrzebne w Gdańsku i my chcemy te pieniądze z tego 
m. in. tytułu uzyskać. Jeżeli chodzi o wiaty Paweł.    
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Pan Paweł Adrian - p. o. Kierownika Działu Utrzymania Infrastruktury 
Tramwajowej i Autobusowej w Zarządzie Dróg i Zieleni w Gdańsku 
Tak. Tutaj zarzut ze strony AMS-u jest taki, że firmy, które wybudowały wiaty nie ma ani 
słowa o tym jakie będą płaciły stawki. My rozumiemy to w ten sposób, że ujednolicamy 
stawkę dla wszystkich podmiotów niezależnie czy wybudowały wiaty, czy dzierżawią te 
wiaty od miasta, płacą tą samą stawkę. Zajmują się w jednym i drugim przypadku 
utrzymaniem wiat. Także ujednolicamy tą stawkę dla podmiotów, które wybudowały i 
które dzierżawią wiaty miejskie i zajmują się utrzymaniem i jest ta sama stawka.  
 
Pan Tomasz Kuligowski – Przedstawiciel firmy AMS 
Oprócz tego dochodzi dzierżawa.  
 
Pan Paweł Adrian - p. o. Kierownika Działu Utrzymania Infrastruktury 
Tramwajowej i Autobusowej w Zarządzie Dróg i Zieleni w Gdańsku 
Oprócz tego dochodzi dzierżawa, ale wiat miasta. Oprócz tego. Zgadza się. Natomiast 
jeżeli chodzi o wiaty, które są, którymi właścicielami są firmy reklamowe, to dzierżawią 
powierzchnię, dzierżawa terenu pod wiatami.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Już przekazuję ci zaraz głos. Tylko pan chciał uzupełnić chyba jeśli chodzi o wiaty. Tak?  
 
Pan Tomasz Kuligowski – Przedstawiciel firmy AMS 
My uważamy, że ta stawka powinna być rozgraniczona, bo niestety jeżeli stawiamy nowe 
wiaty ponosimy koszty. Każda wiata kosztuje 20 tys. zł. Kilkaset tysięcy kosztuje 
utrzymanie całego systemu i taka sama stawka dla firmy, która wybudowała i utrzymuje 
ten system powinna być zupełnie inna niż dla firmy, która dzierżawi tylko.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Dziękuję bardzo. Proszę Piotrze.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ale ma pan tak samo kwestie dzierżawy, więc raczej bym przyrównywał do opłaty za 
dzierżawę i poniesionych nakładów niż do kwestii zajęcia pasa drogowego, więc trzeba je 
rozgraniczyć. Więc w tej kwestii się z panem nie zgadzam, ale zgadzam się z wcześniej 
stawianymi przez państwa argumentami i pamiętam, że ujednolicenie stawki niezależnie 
od kategorii drogi było przeprowadzone na wniosek Komisji Strategii i Budżetu, gdzie 
zwróciliśmy uwagę w jednym z pierwszych spotkań Komisji, że tak naprawdę w Gdańsku te 
kategorie dróg się przeplatają. Są drogi, które, powiatowe, które mają większą 
przepustowość, większe obłożenie niż drogi krajowe i myśmy wtedy te stawki zwiększali. 
Trochę też miałem swój udział, bo wnioskowałem o podwyższenie tej stawki. Natomiast 
jednak przyszła mi pewna refleksja, też po rozmowach z Referatem Estetyzacji i tu będzie 
pytanie do państwa na ile macie państwo tę propozycję uzgodnioną z Referatem 
Estetyzacji dlatego, że i powiem, że pana argumentacja pewną wątpliwość jakby we mnie 
zasiewa i jeżeli pan chce utrzymać przy wyższych stawkach takie same przychody to 
znaczy, że pan chce się części z reklam pozbyć poza pas drogowy co oznacza, że pójdą one 
na tereny prywatne tak jak tutaj panowie argumentowali i w sposób dziki, 
niezaplanowany. I tak rzeczywiście będzie. W tym kontekście powiem, że mam dużą 
wątpliwość co do tych państwa propozycji. Po pierwsze gdyby pan mi odpowiedział na 
pytanie czy uzgadnialiście to z Referatem Estetyzacji. Po drugie dlaczego znowu 
rozróżniamy kwestie kategorii dróg i wynajem wiaty to już jakby rozstrzygnęliśmy, 
rozumiem.   
 
Pan Łukasz Podsiadłowski – Kierownik Działu Ewidencji i Zajęć Pasa Drogowego 
w Zarządzie Dróg i Zieleni w Gdańsku 
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Uzgodnienie z Referatem Estetyzacji niema kwestii uzgodnienia z Referatem Estetyzacji. 
Referat Estetyzacji nie, to znaczy powiem wprost, niezapytywany, ale generalnie to nie są 
kompetencje Referatu Estetyzacji. My prowadzimy to w oparciu o własne zarządzanie 
pasem drogowym. Referat Estetyzacji absolutnie włącza się w pracę nad lokalizacją reklam 
w pasie drogowym na etapie wydawania zezwoleń i mamy z nimi na ten temat dosyć 
dobrze ułożoną współpracę. Kwestie rozróżnienia stawek względem kategorii dróg. Ja 
pamiętam dokładnie, bo też byliśmy na tej samej komisji chyba 3 albo 4 lata temu i to było 
ówcześnie spłaszczone do jednej wartości. Zostało to myślę jakieś ok. roku temu 
orzeczenie wydane, nie przypominam sobie w tej chwili kogo, że niezgodne z przepisami 
związanymi z wydawaniem zezwoleń zajęcia pasa drogowego jest wydawanie ich na 
zasadzie jednej stawki bez różnicowania względem kategorii drogi. To musi być 
zróżnicowane. To jest to orzeczenie i to jest ta przyczyna. Oczywistą rzeczą jest, że my 
różnicujemy to w górę. Natomiast jeżeli, bo jeszcze jedną rzecz pan powiedział związaną z 
tym, że istnieje pewna obawa, tutaj wiem co pan prezes miał na myśli, istnieje pewna 
obawa, że tak powiem, ucieczki reklamodawców w tereny prywatne. Zgoda. Ja bym chciał 
utrzymać co najmniej ten sam poziom dochodu budżetu miasta z tytułu reklam w pasie 
drogowym. Co jeszcze, oczywiście chcielibyśmy, żeby było tego więcej. Natomiast ja bym 
się tym nie obawiał. Ustawodawca powiedział wprost – w pasie drogowym wszystkie 
elementy niezwiązane z prowadzeniem ruchu drogowego są nam niepotrzebne. Tylko i 
wyłącznie na zasadzie decyzji zarządcy drogi i takie rzeczy jak reklamy w pasie drogowym 
czy inne elementy, które w pasie drogowym się znajdują one de facto mogą być tam 
ulokowane. Reklama nie jest elementem związanym z prowadzeniem ruchu drogowego i 
tylko wyjątkowa decyzja zarządcy drogi ją tam dozwala. Więc ja bym tak nie rozpaczał 
specjalnie nad tym, że nagle nam uciekną z pasa drogowego reklamy i przemieszczą się w 
teren prywatny. Oczywiście mogą się przenieść bez problemu. Natomiast powiedzmy sobie 
za nami stoi rozstrzygnięcie ustawowe.  
 
Pan Paweł Adrian - p. o. Kierownika Działu Utrzymania Infrastruktury 
Tramwajowej i Autobusowej w Zarządzie Dróg i Zieleni w Gdańsku 
To znaczy w kwestii wiat to tak jak panowie stwierdzili, że w ten sam sposób jest 
traktowany podmiot, który buduje wiaty i w ten sam sposób jest traktowany podmiot, 
który dzierżawi wiaty. Otóż tutaj jest różna stawka dzierżawy. Jeżeli mówimy o wiacie 
wybudowanej przez prywatnego inwestora nie płaci, nie dzierżawi wiaty, dzierżawi tylko 
teren. Jest to dużo mniejsza opłata niż przy dzierżawie wiaty, dlatego uważamy, że 
ujednolicenie tych stawek ma sens. Także dziękuję.  
 
Pan Artur Pakowski – Przedstawiciel firmy Ströer Polska 
Wypowiedź tutaj jednego z członków na temat estetyzacji Referatu i współpracy firm 
outdoorowych z tym wydziałem. My przy zgotowujemy na początku przyszłego roku taką 
dużą konferencję, na której chcemy omówić jaka jest rola firm outdoorowych w 
porządkowaniu przestrzeni miejskiej jeżeli chodzi o reklamy. Żadnemu miastu 
europejskiemu nie udało się uporządkować reklamy zewnętrznej samodzielnie. Zresztą 
widzimy jak trudne to jest jak kolejne wydziały powstają i nie radzą sobie z tym. Ten 
porządek w reklamie zewnętrznej został w miastach europejskich zorganizowany w ścisłej 
współpracy z dużymi firmami outdoorowymi, tak. My takie koncepcje chcemy przedstawić. 
Integralną częścią tego systemu jest oczywiście nasza obecność na terenach gminnych i w 
pasach drogowych poprzez elementy, o których wspomniałem, gdzie firmy outdoorowe 
mogą być czynnikiem wpływającym na porządkowanie, czyli pilnować nielegalnych reklam, 
współpracować z miastem w likwidacji lub w przeciwstawianiu się powstawaniu tych 
reklam i z tego punktu widzenia nie chcielibyśmy jakby stracić tych reklam, które są 
obecnie w pasie drogowym, bo one raz stracone nie powrócą tam. Te uzgodnienia, które 
kiedyś były wydawane mogą w obecnych warunkach, zmieniających się planach nie być 
wznowione. Jest jeszcze jedne element, na który chciałem zwrócić uwagę. Nie wiem, czy 
państwo wiecie, Prezydent podjął taką inicjatywę w celu uchwalenia ustawy. W tej 
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ustawie przewiduje się dodatkowe opłaty za wszystkie tablice, które korzystają z 
przestrzeni pasa drogowego lub przestrzeni miejskiej. Nawet jeżeli są umieszczone na 
terenach prywatnych, ale też te w pasie drogowym. To są dodatkowe opłaty, które przy 
tych wysokich stawkach, które będą w przyszłym roku wprowadzone zlikwidują, zniszczą 
reklamę zewnętrzną, systemową. Nie oszukujmy się, reklama systemowa tam, gdzie 
istnieje to są identyczne, powtarzalne formaty, porządnie utrzymane nośniki i na tle inne 
reklamy, która w mieście się pojawia, banery, wielkoformatowa reklama, różnego rodzaju 
szyldy, po prostu bardzo źle wpływa na wizerunek tej reklamy. Z tego też względu bardzo 
byśmy prosili, żeby zarządca drogi szerzej spojrzał na ten problem, nie tylko z punktu 
widzenia własnych przychodów i skonsultował te podwyżki z innymi podmiotami, które w 
tej kwestii mają coś do powiedzenia. I ostatnie zdanie. Przykład Warszawy 5 zł za pas 
drogowy skutecznie wyeliminowało wszystkie tablice z pasa drogowego. Dlatego ich tam 
nie ma. Dziękuję.   
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Nie podzielam zdanie pana kierownika, że to jest temat dotyczący jedynie ZDiZ-tu i 
dlatego wnioskuję o odstąpienie od opiniowania tej uchwały, dlatego, że nie posiadam 
wystarczającej wiedzy.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Dodatkowe pytanie apropos wniosku Piotra. Czy jest jakiś termin, do którego musicie mieć 
przyjęte takie rozwiązania?   
 
Pan Łukasz Podsiadłowski – Kierownik Działu Ewidencji i Zajęć Pasa Drogowego 
w Zarządzie Dróg i Zieleni w Gdańsku 
O ile mi wiadomo nie ma takiego terminu.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG 
W takim razie ja się przychylam do wniosku Piotra i będę prosił, czy skierujemy takie 
wniosek do Prezydenta o zdjęcie tego druku z najbliższej sesji. Chciałbym zaproponować, 
żebyśmy się spotkali z waszym udziałem, z przedstawicielami Referatu Estetyzacji, żeby 
jeszcze to przedyskutować. Rozumiem Piotr, że ciebie mogę traktować jako 
zainteresowanego tym tematem. Ja również chciałbym w tym spotkaniu uczestniczyć. 
Jeżeli ktoś z państwa, mam na myśli członków Komisji, chciałby w tym spotkaniu 
uczestniczyć, to bardzo proszę o sygnał, to wtedy jakiś termin dobierzemy. Natomiast 
jeżeli chodzi o panów, naszych gości, mam wizytówkę pana prezesa, jeżeli panowie 
chcieliby zostawić kontakt do siebie to będę bardzo wdzięczny. Chcielibyśmy się dłużej, 
panie kierowniku, panowie, nad tą sprawą zastanowić. Jeśli tutaj nas nic nie goni to jeśli 
nam się to odsunie powiedzmy o miesiąc tak, to myślę, że nie będzie żadnego kłopotu.  
 
Pan Łukasz Podsiadłowski – Kierownik Działu Ewidencji i Zajęć Pasa Drogowego 
w Zarządzie Dróg i Zieleni w Gdańsku 
Jeszcze uzupełnię tą wypowiedź. Jest tam aspekt ten „wiatowy”. On jest 
determinowany datą 1 stycznia. To jest jedyna rzecz.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Mamy jeszcze dwie sesje. To znaczy jedną, żeby to zostało spokojnie ogłoszone, 
czyli listopadową, czyli możemy spokojnie dać sobie ten miesiąc na ewentualnie 
jakąś korektę tutaj wypracować, a przynajmniej dać sobie szansę na pełniejsze 
omówienie tematu. Tak? Dziękuję bardzo. To jest wniosek formalny o odstąpienie 
od opinii. 
 

USTALENIA KOMISJI - WNIOSEK                   



 

19 
 

 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska odstąpiła od opiniowania 
omawianego projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zawartego w druku nr 1054. 
Jednocześnie Komisja wnioskuje o zdjęcie powyższego projektu uchwały z 
porządku obrad Rady Miasta Gdańska, które odbędą się w dniu 31 października 2013 
r. (WNIOSEK nr 42-10/03-01/2013 – załącznik nr 4 do protokołu) 
 
W wyniku przeprowadzonego głosowania wniosek został podjęty, jednogłośnie - 
5 głosami za. 
 

PUNKT – 11 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska w sprawie wyboru 
podmiotu uprawnionego do badania sprawozdania finansowego Gminy Miasta 
Gdańska za 2013 r. – druk nr 1064. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
października 2013 r. - BRMG-S.0006.303.2013)  
 

Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska zreferowała przedmiotowy 
projekt uchwały. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie przystąpiono do 
dyskusji.  
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Ja tylko chciałam zapytać, bo nie pamiętam przepraszam pani Skarbnik, nie 
pamiętam, czy była to ta sama firma co w ubiegłym roku? Jak to się ma do kosztów 
poniesionych przez nas w zeszłym roku?   
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
W zeszłym roku była inna firma. Natomiast ta firma drugi raz będzie badała bilans. 
Ta firma, która obecnie wygrała przetarg badała sprawozdanie za rok 2011. To są 
mniej więcej na tym samym poziomie ceny. Nawet chyba ta firma poprzednio miała 
wyższą stawkę niż obecnie. Pamiętasz kwotę?  
 
Pani Jolanta Ostaszewska – Dyrektor Wydziała Budżetu Miasta i Podatków 
Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Ok. 5000 zł.  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Poprzednio było ok. 5 tys. zł więcej, tak jak mówi pani dyrektor.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Dziękuję bardzo. Czy jeszcze są pytania? Nie ma. Przystępujemy do opinii.  
 
Po przeprowadzonej dyskusji Przewodniczący Maciej Krupa poddał pod głosowanie 
przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie przedmiotowego projektu uchwały zawartego 
w druku nr 1064. 
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USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przedstawionych przez Panią Teresę Blacharską – Skarbnik Miasta 
Gdańska, w wyniku przeprowadzonego głosowania, jednogłośnie - 6 głosami za, 
przyjęła i pozytywnie zaopiniowała przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w 
druku nr 1064 – bez poprawek (Opinia nr 42-10/310-78/2013). 
 
 

PUNKT – 12 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska zmieniającej uchwałę 
Rady Miasta Gdańska w sprawie przyjęcia Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Miasta Gdańska na lata 2013 – 2014 – druk nr 1065. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
października 2013 r. - BRMG-S.0006.304.2013). 
 
 

Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska zreferowała przedmiotowy 
projekt uchwały. 
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Proszę państwa druk nr 1065 będzie miał Autopoprawkę. Jedna Autopoprawka 
związana jest ze względami technicznymi, ponieważ my przekazujemy przyjętą 
przez Radę uchwałę w systemie Bestia. System ten jest tak opracowany, że 
wprowadzone nowe przedsięwzięcia nie mają nadawanego numeru w kolejności 
wprowadzenia tylko poprzez alfabetyczne nazwy projektów i tak to spowodowało, 
że zapisane numery projektów, w których dokonywane są zmiany, czy są 
wpisywane nowe przedsięwzięcia znalazły się błędne numeracje i to państwu 
skorygujemy. Ponadto będą wprowadzone dodatkowe dwa przedsięwzięcia. Jedno 
dotyczy GPKM III B. Zostaną wprowadzone dochody w wysokości ok. 90 mln zł z Unii 
Europejskiej. Jest to projekt, który znajduje się na liście indykatywnej i jest 
podpisana pre-umowa i wprowadzamy po stronie wydatkowej tak, aby móc ogłosić i 
chyba rozstrzygnąć już przetarg. Natomiast drugie zadanie dotyczy realizacji 
archiwum dla celów miasta, czyli dla Urzędu i też Gdańskiego Zarządu 
Nieruchomości Komunalnych, a być może też dla innych jednostek organizacyjnych. 
W obecnym budynku, który jest na ulicy Partyzantów na zapleczu, to był budynek 
warsztatowy i modernizacja tego obiektu jest koszt 7 mln zł. 4 mln zł to będą 
środki, które miasto przeznaczy w roku 2014 i 2015 po 2 mln zł. Natomiast Gdański 
Zarząd Nieruchomości Komunalnych ze swoich środków przeznaczy kwotę 3 mln zł. 
Też było proszę państwa badanie rynku, żeby wynająć pomieszczenia i też od firm, 
które zajmują się archiwizacją dokumentów. Nie są to tanie usługi. Są to wydatki 
bieżące, które obciążają działalność bieżącą i również wskaźnik obsługi zadłużenia, 
dlatego stwierdziliśmy, że lepiej w ciągu dwóch lat wydać środki na modernizację 
niż co roku płacić kwoty związane z outsourcingiem tej usługi.  
Następnie pani Skarbnik omówiła zmiany w WPF. 
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Prowadzenie obrad zostało przekazane Radnej Patrycji Mlejnek – Gałęzie – 
Wiceprzewodniczącej Komisji Strategii i Budżetu RMG, która podziękowała za 
przedstawienie projektu uchwały, a następnie przystąpiono do dyskusji.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Chciałem się podpytać o lotnisko. Czy my kiedykolwiek dokapitalizowywaliśmy czy to było 
raczej zapisane dla Nordei czy, już nie pamiętam który bank, to była, rozumiem, forma 
gwarancji, tak, dla zabezpieczenia inwestycji? 
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
To o czym mówię i było przewidziane jako, nie mówię o samym procesie inwestycyjnym, 
bo oczywiście spółkę, spółka była dokapitalizowywana. Natomiast mówię o 
dokapitalizowaniu czyli w okresie spłaty kredytu przez spółkę, ponieważ dla… poprzednie 
finansowanie odbywało się przez dwa banki Nordea i BRE i były wątpliwości, czy przychody 
z trafików pokryją w pełnej wysokości spłaty kredytów. Obecnie wiadomo, że nie ma 
takiego, przynajmniej obecnie tak się zakłada, nie ma takiego zagrożenia i bank Nordea 
spłacił dla banku BRE kwotę kredytu i przejął na siebie całe zobowiązanie i już nie wymaga 
od udziałowców Miasto i Marszałek umowy wsparcie.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Te wcześniejsze dokapitalizowania to były w związku z inwestycją?  
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
W związku z procesem inwestycyjnym. W momencie inwestycji, a nie spłaty kredytu.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Rozumiem, ok. dobra. Te 6 mln zł na wystawę. Rozumiem, że to wystawa stała ECS-u te 6 
mln zł dokapitalizowania i też miało … 
 
Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska 
Jest to zwiększenie dotacji od Ministra Kultury i z jednoczesnym zwiększeniem po naszej 
stronie wydatków na tą wystawę.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
O to pytanie też mi chodziło, czy Minister też zwiększył?  
 
Radna Patrycja Mlejnek - Gałęza – wiceprzewodnicząca Komisji Strategii i 
Budżetu RMG  
Czy są jeszcze pytania do druku? Nie widzę.  
 
Po przeprowadzonej dyskusji wiceprzewodnicząca Patrycja Mlejnek - Gałęza 
poddała pod głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie przedmiotowego 
projektu uchwały zawartego w druku nr 1065. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przedstawionych przez Panią Teresę Blacharską – Skarbnik Miasta 
Gdańska, w wyniku przeprowadzonego głosowania, 4 głosami za, przy 0 głosach 
przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się, przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 1065 wraz z Autopoprawką 
(Opinia nr 42-10/311-79/2013). 
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PUNKT – 13 
 

Zaopiniowanie projektu uchwały Rady Miasta Gdańska o zmianie uchwały w 
sprawie uchwalenia budżetu Miasta Gdańska na 2013 rok – druk nr 1066. 
(Oryginał projektu uchwały znajduje się w protokole z sesji Rady Miasta Gdańska z 
października 2013 r. - BRMG-S.0006.305.2013) 
 

Pani Teresa Blacharska – Skarbnik Miasta Gdańska zreferowała przedmiotowy 
projekt uchwały. 
 
Prowadzenie obrad przejął Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i 
Budżetu RMG, podziękował za przedstawienie projektu uchwały, a następnie poddał pod 
głosowanie przyjęcie i pozytywne zaopiniowanie przedmiotowego projektu uchwały 
zawartego w druku nr 1066. 
 

USTALENIA KOMISJI - OPINIA                   
 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska po wysłuchaniu informacji i 
wyjaśnień przedstawionych przez Panią Teresę Blacharską – Skarbnik Miasta 
Gdańska, w wyniku przeprowadzonego głosowania, 5 głosami za, przy 0 głosach 
przeciwnych i 1 głosie wstrzymującym się, przyjęła i pozytywnie zaopiniowała 
przedmiotowy projekt uchwały, zawarty w druku nr 1066 – bez poprawek (Opinia 
nr 42-10/312-80/2013). 
 
  

PUNKT – 14 
 

Omówienie prognozy finansowej budżetu Miasta w tym: 
- kwota przeznaczona na inwestycje, 
- listy rankingowe dla programów operacyjnych 

 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Witam serdecznie wśród nas przedstawicieli Pomorskiej Izby Rzemieślniczej Małych 
i Średnich Przedsiębiorstw z panem Prezesem Szajdą na czele, z członkami zarządu 
panem Zdunkiem i panem Pellowskim oraz dyrektorem panem Gobisem. Witam 
panów serdecznie. Raz jeszcze przepraszam za opóźnienie. Umawialiśmy się na 
godzinę 17, żeby porozmawiać o warunkach prowadzenia działalności gospodarczej 
w naszym mieście. Proszę was jeszcze o wyrozumiałość wobec nas i w tej chwili 
mamy do omówienia jeszcze dwie sprawy. Już nie druki, które opiniujemy, ale 
dwie sprawy, które są istotne. Pierwsza to jest prognozowane nasze pieniądze na 
inwestycje w latach kolejnych i druga to jest jak wyglądamy na bieżąco z pracami 
nad Strategią Rozwoju Miasta Gdańska. Myślę, że oba tematy mogą być dla was 
ciekawe więc stąd pozwalam sobie prosić was o to, żebyście już nam towarzyszyli i 
jeszcze troszeczkę cierpliwości wykazali. Przechodzimy do omawiania punktu. 
Witam dyrekcję Wydziału Programów Rozwojowych. Rozumiem, że jesteśmy w 
takim dziwnym momencie, bo już byśmy chcieli wiedzieć wszystko, a jeszcze tak 
na dobrą sprawę zbyt dużo nie wiemy. Jutro się odbywa konferencja na temat 
przyszłego RPO tak? Pojutrze. W środę odbywa się konferencja na temat przyszłego 
RPO. Jak rozumiem nasz kraj nie ma jeszcze podpisanej umowy partnerstwa? Chyba 
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nie, a z niej będzie wynikało dokładne zapisy RPO. Więc na razie mówimy o tym co 
byśmy chcieli. Więc taką krótką informację o tym co byśmy chcieli i jak z tym 
wyglądamy. Mamy też kilka projektów, które jak wiemy są zakładane do 
dofinansowania np. projekty drogowe. Ostatnio w trakcie spotkania pana 
Prezydenta na Żabiance też były prezentowane takie projekty, które na kadencję 
2014, to znaczy okres finansowania 2014-2020 już są przewidywane do realizacji i 
my co do tego, co do części tych projektów też mamy wątpliwości, bo tam się 
m.in. pojawiła Droga Zielona, co do której Rada Miasta Gdańska, Rada Miasta 
Sopotu postanowiły opracować studium w tym momencie jeszcze. Warunków 
możliwości realizacji tej inwestycji. Ale jak wyglądamy z kasą? Jak wyglądamy z 
pomysłami?  
 
Pani Izabela Kuś – Wydział Programów Rozwojowych Urzędu Miejskiego w Gdańsku 
Jeśli chodzi o pieniądze to najbardziej miarodajnym dokumentem jest Wieloletnia 
Prognoza Finansowa i dostępny limit na inwestycje wynika z załącznika nr 1, 
pozycja 2.2 tego dokumentu właściwie omawianego chwilę wcześniej. Tam są 
rozpisane prognozowane limity środków dostępnych na inwestycje. W tym samym 
dokumencie, też w tym załączniku nr 1 w pozycji 11.3.2 mamy już sumę 
wynikającą już z podsumowania przedsięwzięć już zapisanych w Wieloletniej 
Prognozie Finansowej. Te zaś rozpisane są w załączniku nr 2 uchwały pozycja po 
pozycji. Suma wydatków majątkowych wynikających z zaplanowanych 
przedsięwzięć już tych nazwanych, zaprogramowanych jest w pkt. 1 B załącznika nr 
2. Różnica czyli to jakie pieniądze mamy na nowe przedsięwzięcia, których jeszcze 
nie mamy w WPF-ie to jest różnica między pozycjami 2.2 a 11.3.2. To w takich 
ogólnych słowach jeżeli chodzi o pieniądze. Jeśli chodzi o priorytety inwestycyjne 
to oczywiście te najważniejsze przedsięwzięcia są rozpisane w bazie priorytetów 
inwestycyjnych. My sukcesywnie zlecamy dokumentację, żeby przygotować się do 
przyszłego okresu finansowania zarówno unijnego jak i do przyszłych budżetów, bo 
zdajemy sobie wszyscy sprawę, że nie tylko przedsięwzięcia unijne będziemy 
realizować. Najbliższe, takie najbardziej namacalne projekty unijne to Nowa 
Bulońska i Nowa Jabłoniowa. To są te przedsięwzięcia, na które już dzisiaj mamy 
uzyskane środki w ramach Regionalnego Programu Operacyjnego. Mamy wsparcie 
unijne na przygotowanie dokumentacji i Nowa Bulońska już jest wykonawca 
pozyskany na koncepcję i dokumentację techniczną. Jeśli chodzi o Nową 
Jabłoniową to uzyskaliśmy zgodę Marszałka Województwa na rozszerzenie projektu 
i w tej chwili trwają przygotowania do uruchomienia przetargu na zlecenie 
koncepcji dokumentacji. Czyli to będą, te dwa projekty będziemy mieli gotowe 
tak, żeby móc aplikować, jeżeli tylko pojawią się środki z nowej perspektywy 
unijnej. Niezależnie od przygotowywania się do nowego programu unijnego. 
Również uruchomiliśmy tego typu przedsięwzięcia z różnych dziedzin. Oczywiście 
największe to są te przedsięwzięcia drogowe zarówno co do zakresu jaki i co do 
wartości, ale też przygotowujemy inne przedsięwzięcia. Zostały już zlecone, albo 
przygotowania do zlecenia dokumentacji na przedsięwzięcia rozpisane właśnie w 
Bazie Priorytetów Inwestycyjnych. Niektórych zadań wpisanych do BPI zostały już 
zrealizowane, albo zostały wpisane do projektu budżetu, który otrzymają państwo 
około 15 listopada. Nie wiem jak bardzo szczegółowo powinnam opowiadać jeśli 
chodzi o dokumentację z tych już zleconych to jest przebudowa ulicy Budowlanych, 
przebudowa ulicy Jana z Kolna na odcinku od kładki dla pieszych do skrzyżowania 
ulicy Wały Piastowskie, przebudowa mostu na Kanale Raduni w ciągu ulicy 
Starogardzkiej, omówiony przed chwilą studium wykonalności, właściwie bardziej 
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analiza dotycząca budowy tunelu pod Pachołkiem wspólnie z Sopotem, kilka 
dokumentacji zleconych przez Hewelianum na dalszą adaptację obiektów, które są 
zarządzane przez jednostkę budżetową. Co do konkretów takich, czyli tego do 
czego już jesteśmy przygotowani, gdzie już trwają konkretne prace to chyba to są 
te najważniejsze i jeszcze sobie spisałam, które, jaki duże ważniejsze inwestycje 
są już ujęte w projekcie budżetu, którego państwo jeszcze nie widzą, ale my już 
jesteśmy po złożeniu takiego projektu. Z mniejszych to jest budowa boiska przy ul. 
Chłopskiej, Nadbudowa Piętra w Gimnazjum w Osowie, właśnie rozbudowa 
cmentarza Łostowickiego, zagospodarowanie Pasa Nadmorskiego, rewitalizacja 
dwóch parków Oruńskiego i Oliwskiego z najpilniejszym zabezpieczeniem i 
podniesieniem dachu palmiarni, budowa nowej jednostki straży pożarnej dla 
dzielnicy Gdańsk Ujeścisko przy ul. Jabłoniowej. Planowana jest również w 
przyszłym roku modernizacja ulicy Uczniowskiej wraz z budową drogi rowerowej. 
Kolejny etap przebudowy nawierzchni Traktu Św. Wojciecha, rozpoczęcie 
modernizacji nawierzchni Traktu Konnego, Nowa Jabłoniowa już mówiłam, w 
ramach Nowej Bulońskiej. Sukcesywnie, kiedy tylko się udaje naprawiamy 
nawierzchnię ulicy Świętokrzyskiej. Ta najświeższa jest realizowana w ramach 
kończonego projektu Nowa Jabłoniowa i to jest robione przy okazji budowy dojść 
do pętli Świętokrzyska. Z takich urzędowych projektów w tej chwili jest 
przygotowywana koncepcja do elektronicznego obiegu dokumentów i do nowego 
wydania Wieloletniej Prognozy Finansowej. Chcielibyśmy wprowadzić 
przedsięwzięcie polegające na budowie ulicy Nowej Kaczeńce, Nowa Portowa. To 
jest uzbrojenie terenów w okolicach Portu i to przedsięwzięcie chcielibyśmy 
współfinansować po połowie z InevestGDA. To są te najważniejsze inwestycje.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Dziękuję bardzo. Czy członkowie Komisji mają pytania? Proszę bardzo.  
 
Radna Halina Leman – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Ja chciałam zapytać czy są jakieś przewidziane środki w tym przyszłorocznym 
budżecie, myśli się o szkołach, o partycypowaniu tej szkoły na Kowalach, czy coś 
więcej wiemy i jeszcze mówiło się o ewentualnie jednej szkole, ja wiem, że jedna 
jest w trakcie budowy, ale już z rozpoczęciem roku szkolnego 2015 i jeszcze 
mówiło się Maćkowy, gmina Pruszcz Gdański. Czy coś wiadomo w tej materii? 
 
Pan Marcin Dawidowski – Dyrektor Wydziału Programów Rozwojowych 
Więc proszę państwa jeśli chodzi o szkołę w Kowalach to jesteśmy w tej chwili na 
etapie dosłownie, myślę, że w przededniu podpisania umowy o kolejny etap tej 
szkoły, czyli programowanie, czyli dokumentacja szkoły w Kokoszkach będziemy 
próbowali ją adaptować do lokalizacji w Kowalach. Robimy to już teraz po to, żeby 
pod przyszłe środki unijne i nie tylko się przygotować z taką strategię, że Gmina 
Kolbudy będzie liderem tego przedsięwzięcia, chociażby po to, żeby można było 
sięgnąć do funduszy Rozwoju Obszarów Wiejskich, przy tym partnerstwie. Także to 
jest na takim etapie w chwili obecnej stąd jeszcze nie widzimy w przyszłych 
edycjach planów inwestycyjnych środków konkretnych na realizację, bo jeszcze 
programujemy to zadanie, ale tu jest bardzo intensywna współpraca między Gminą 
Wiejską Pruszcz Gdański i Gminą Kolbudy i Miastem Gdańsk. W przypadku tych 
innych lokalizacji to jest program szkoły za szkołę i jeszcze w tej chwili nie mamy 
tutaj jak gdyby informacji związanych z tym, gdzie kolejna ze szkół mogłaby się 
znaleźć, bo to powinien być wynik takich powiedziałbym trochę konkursu czy 
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przedsięwzięcia, które chcielibyśmy z inwestorami prywatnymi przeprowadzić 
dotyczące wymiany budynków w dzielnicach miasta, w których z danej szkoły czy 
obiektu rezygnujemy na nową szkołę na dzielnicach rozwojowych Miasta. To 
jeszcze w tej chwili nie ma wyniku takich prac, więc trudno powiedzieć dokładnie 
o lokalizacjach innych. Na pewno chcielibyśmy jedną z takich uruchomić.    
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Dziękuję bardzo. Czy są jeszcze pytania? Nie ma. Dobrze. Dziękujemy w takim razie 
za informacje. Jeżeli by się jakieś dodatkowe sprawy pojawiły to w takim razie 
przy omawianiu budżetu na pewno będziemy dopytywać. Dziękuję za wiadomość 
panie Dyrektorze i przechodzimy do informacji na temat bieżących prac nad 
Strategią Rozwoju Gdańska 2030 Plus. 
 
 

PUNKT – 15 
 

Prace nad Strategią Rozwoju Gdańska. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Panie profesorze bardzo proszę o bardzo zwięzłe przedstawienie tego na jakim 
etapie się znajdujemy, żebyśmy nie kazali zbyt długo naszym gościom czekać. 
Dziękuję.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Dziękuję bardzo, Mariusz Czepczyński, członek zespołu roboczego. Bardzo krótko. 
W październiku mieliśmy 9 warsztatów z mieszkańcami, z radnymi jednostek 
pomocniczych, nie będę wymieniał jednostek, były dwa warsztaty z młodzieżą 
szkolną, debata ze studentami, był warsztat z mediami, była konferencja prasowa, 
czat internetowy godzinny, w którym też brałem udział. Jedno spotkanie z ngo, bo 
stworzyliśmy taki mały klip internetowy. Na listopad planujemy trzy ostatnie 
warsztaty z mieszkańcami jeszcze w tym tygodniu, ostatni 30 października w 
Osowej, debata ze studentami jutro na Politechnice Gdańskiej, dwa spotkania na 
temat gospodarki. Jedno w GARG-u, jedno w Izbie Rzemieślniczej u panów 5 
listopada. Rada kultury, debata na temat mobilności w mieście 7 listopada 
współorganizowana przez moją Katedrę Gospodarki Przestrzennej. Debata na temat 
zdrowia 12 listopada, integracja społeczna 20 listopada, spotkanie z liderami ngo 
pod koniec listopada, kontynuacja wywiadów z liderami lokalnymi, oraz pod koniec 
listopada myślę, że będziemy mieli wstępną propozycję kształtu strategii. Mamy 
także opracowaną ankietę. Badaliśmy 1000 mieszkańców Gdańska, pytaliśmy ich o 
przyszłość. Nie będę tej ankiety omawiał, ona za chwilę będzie dostępna na naszej 
stronie internetowej, ale mogę tylko powiedzieć, że dla większości mieszkańców 
Gdańska pytaliśmy co powinno być zrobione dla Miasta Gdańska, dla pana czy pani 
dzielnicy i dla pana osobiście, w każdym z tych elementów budowa dróg była na 
pierwszym miejscu dla miasta Gdańska aż 29%, dla dzielnicy 22%, dla pana czy pani 
osobiście 12%. Więc te drogi wydają się być bardzo silnym priorytetem, ale jeszcze 
jeden drobiazg z ankiety. Zapytaliśmy mieszkańców czy wolą miasta raczej z 
ograniczonym ruchem samochodowym w centrum i płatnymi miejscami 
parkingowymi czy raczej intensyfikacja ruchu samochodowego także w centrum. 
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Wyraźna większość, ponad połowa wypowiedziała się za ograniczeniem ruchu 
samochodowego w centrum i rozwojem mobilności aktywnej czy komunikacji 
zbiorowej. Jedynie 16% było zwolenników rozwoju komunikacji samochodowej na 
obszarze zainwestowanym czyli wewnątrz miejskim. Pozostałe wyniki ankiety 
myślę, że przedstawię przy najbliższej okazji. Nie będę teraz państwa zanudzał. 
Przygotowujemy konkurs plastyczny Gdańsk moje miasto w przyszłości, który 
powinien się rozpocząć w szkołach Gdańska także w listopadzie. Ja myślę, że w 
listopadzie pewnie zrobimy taką może otwartą sesję i zaprosimy pozostałych 
zainteresowanych członków Rady, bo myślę, że zdążę przedstawić pod koniec 
listopada taką bardzo ogólną koncepcję zarysu strategii, którą moglibyśmy już, nad 
którą moglibyśmy już podyskutować.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Dobrze. Nie ma problemu. Serdecznie zapraszamy, dlatego, żebyśmy wspólnie takie 
szersze posiedzenie Komisji zorganizowali, na które zaprosimy w sposób szczególny 
pozostałych radnych miasta Gdańska. Już przyjmujemy to do kalendarza.  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Dam znać przed 20-tym czy zdążyliśmy z tą wcześniejszą koncepcją, dlatego, ze 
prace cały czas trwają, nad nią pracujemy, więc jeżeli nie, to zrobimy to w 
grudniu.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Czy jest jakiś kolejny termin spotkania Rady pana Prezydenta odnośnie Strategii, 
czy na razie nie?  
 
Prof. dr hab. Mariusz Czepczyński – koordynator merytoryczny Strategii 
Rozwoju Gdańska 30 Plus 
Rada będzie też w listopadzie, to też bym chciał tą wstępną koncepcję jak ją już 
wypracujemy czy dopracujemy ją jeszcze trochę, ale nie za bardzo, bo ja bym 
chciał przedstawić bardzo roboczą wersję, na której moglibyśmy jeszcze pracować 
zarówno na Radzie jak i na Radzie Miasta, czy na Komisji Rady Miasta. Mniej więcej 
podobny temat chcielibyśmy omówić na tych dwóch chyba najważniejszych ciałach 
doradczych naszego zespołu roboczego. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Dziękuję bardzo za wszystkie informacje. Czy są pytania ze strony członków 
Komisji? Jeżeli pytań nie ma działamy dalej. Dziękuję bardzo panie profesorze.  

 
PUNKT – 16 

 
Rozmowa z przedstawicielami Pomorskiej Izby Rzemieślniczej Małych i Średnich 
Przedsiębiorstw o warunkach prowadzenia działalności gospodarczej w mieście 
Gdańsku. 
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Panowie, ja mam nadzieję, że nieobecność jeszcze dwóch kolegów jest tylko 
chwilowa. Za chwilę do nas wrócą. Spotykamy się z panami co jest trochę 
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niespodzianką dla członków Komisji i już spieszę koleżankom i kolegom wyjaśnić 
dlaczego. Z prac nad Strategią Miasta Gdańska wyniknęło chyba takie jedno 
pytanie, z którym trochę za mało się mierzyliśmy w Radzie Miasta Gdańska, a 
mianowicie skąd my chcemy mieć na to wszystko pieniądze w przyszłości. 
Oczywiście najprościej jest odpowiedzieć tak jak odpowiadała pani dyrektor Kuś, 
że wystarczy od kwoty w punkcie 2.2 odjąć kwotę z punktu 1.11. ileś tam i będzie 
kwota jaką mamy na inwestycje w latach kolejnych. Tylko, że za mało myśleliśmy 
do tej pory skąd się biorą te kwoty w tych tabelkach. Stąd jakby myśląc o Gdańsku, 
i te pytania, które sformułował pan profesor Czepczyński czyli jaki Gdańsk 2030, 
jaki gdańszczanin 2030, jak my siebie sobie wyobrażamy to ja doszedłem do 
przekonania, że musimy też sobie stawiać pytanie skąd kasa w 2030 roku? Idąc tym 
tropem oczywiście się dowiedziałem, że takie rozmowy są przewidywane i również 
w zakresie prac nad Strategią Rozwoju Gdańska 2030 Plus są przewidywane 
spotkania z panami. Przedstawiciele przedsiębiorców są też w Radzie Prezydenta 
Miasta Gdańska ds. Strategii, czyli wszystko wygląda dobrze, ale ponieważ mieliśmy 
okazję się spotkać w naszej wspólnej szkole, myślę, że tak mogę powiedzieć, czyli 
w Pomorskiej Szkole Rzemiosł, której organizatorem jest Pomorska Izba 
Rzemieślnicza Małych i Średnich Przedsiębiorstw, a my jesteśmy płatnikiem, który 
za szkolenie w tym zakresie publicznym płaci, więc możemy mówić o wspólnej 
szkole. Spotkaliśmy się tam na uroczystości pięciolecia i doszliśmy do wniosku, że 
powinniśmy się też spotkać po to, żeby również w takim gremium jakim jest 
Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska porozmawiać sobie o dzisiejszych 
też warunkach prowadzenia działalności gospodarczej w Gdańsku. Oczywiście 
spotkanie w tej formule ma swoje ograniczenia, bo to jest protokołowane, więc 
żeby to zostało zaprotokołowane, to trzeba mówić do mikrofonu, czyli nie jest to 
taka swobodna rozmowa, ale poza różnymi innymi spotkaniami, gdzie możemy 
rozmawiać mniej formalnie zależało mi na tym, żeby również spotkać się na takim 
posiedzeniu. Bardzo serdecznie dziękuję, że panowie przyjęli moje zaproszenie i 
możemy o tym porozmawiać. W następnych posiedzeniach chciałbym, żebyśmy też 
się spotkali z przedstawicielami kolejnych związków pracodawców, które w 
Gdańsku, na Pomorzu funkcjonują. Panowie, to teraz gdybyście zechcieli nam 
pomóc, bo tak, żeby jeszcze tak powiedzieć, panowie mnie znają, Halina Leman 
jest pracownikiem, znacie, ale pracownikiem Okręgowej Komisji Egzaminacyjnej, 
czyli blisko branży edukacyjnej. Wojtek Błaszkowski też bardzo związany z 
edukacją, ale obecnie przedsiębiorca, z tego co wiem. I Patrycja Gałęza 
wiceprzewodnicząca Komisji, która również jest związana z edukacją, ale edukacją 
prowadzoną też przez podmiot prywatny jako działalność gospodarcza. Także moim 
koleżankom i kolegom na pewno nie jest pytanie jak zarabiać obce, ale gdybyście 
zechcieli nam trochę więcej powiedzieć jak te warunki prowadzenia działalności 
gospodarczej w Gdańsku wyglądają. Bardzo proszę.  
 
Pan Wiesław Szajda – Prezes Pomorskiej Izby Rzemieślniczej Małych i Średnich 
Przedsiębiorstw    
Panie przewodniczący przede wszystkim bardzo dziękuję za zaproszenie nas do 
dyskusji na temat sytuacji przedsiębiorców w Mieście Gdańsku a także na temat 
przyszłości na lata 2030, jak pan wspomniał. Pozwoliłem tutaj zabrać ze sobą pana 
Tadeusza Zdunka. Wiadomo przedsiębiorca nasz dosyć istotny w Mieście Gdańsku. 
Pan Grzegorz Pellowski, wiadomo wszyscy wiedzą, bułeczki jedzą. Pan dyrektor 
Dariusz Gobis i jak jako Prezes Izby przedsiębiorca też niestety nie w Gdańsku. 
Jestem mieszkańcem Gdańska. Chciałbym powiedzieć tak, przechodząc do 
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konkretów, bo rozumiem, że czas jest bardzo drogocenny, jak już mówiłem jestem 
mieszkańcem Gdańska. Mieszkam na ul. Wagnera, ale mam parę takich uwag, które 
myślę, że pozwolą państwu jakoś tam to ocenić. Ja osobiście próbowałem 
rozpocząć działalność na terenie Miasta Gdańska. Nigdy mi się to nie udało, bo jak 
zabiegałem na zakup lokali to albo cena była kosmiczna, albo po prostu się 
dowiadywałem o tych lokalach ewentualnych do działalności gospodarczej, że już 
jest sprawa nieaktualna. Czyli jakoś nie miałem szczęścia, albo nie było to mi dane, 
ale to może w dalszej dyskusji będziemy na ten temat dyskutowali. Mi chodzi oto, 
że ja z mojego punktu widzenia, moimi oczami, oczami przedsiębiorcy, nie widzę, 
nie czuję takiej polityki miasta czy regionu nawet pro przedsiębiorczej. Nie 
stwarza się odpowiednich zachęt dla biznesu rodzimego, rodzinnego i rodzimego. 
Tego własnego. Stwarza się preferencje dla różnego rodzaju firm handlowych jak 
te Biedronki, Lidle, Bóg wie co jeszcze, na każdym zakręcie stają obiekty takie, 
które przy większym wietrze jak 130 km/h pewnie się powywracają. To są wszystko 
robione obiekty, żeby jak najtaniej wybudować, jak najszybciej wydrenować 
pieniążki z kieszeń obywateli. Natomiast nie ma budowy zakładów przemysłowych, 
zakładów, które są budowane przez przedsiębiorców, które zostaną tutaj na lata, 
na wieki można powiedzieć, będą kontynuatorem dzieci, rodzin, itd. Także ja tej 
polityki nie dostrzegam i ubolewam z tego tytułu, bo uważam, że nie ma lepszej 
polityki jak rozwój przedsiębiorczości rodzimej. Nie tej, która przychodzi z 
zewnątrz. Mogę dać tutaj przykłady jak działa Eaton, Alstom, jak działają firmy w 
strefie ekonomicznej, to są wszystko firmy, które są na jakiś czas. Nie są to firmy, 
które będą przez lata rozwijały się, dawały zatrudnienie przede wszystkim. One 
dzisiaj dają zatrudnienie, a jutro się zwijają. Tak jak było z bankowością, z 
wieloma działaniami, tak jak już wspomniałem, takie duże kampanie, niby to miało 
przynieść wielkie korzyści. Ja tych korzyści dla regionu, dla miasta nie widzę. Też 
się nie czuję dobrze jako obywatel, który mógłby płacić w Gdańsku ogromne 
podatki i niestety nie mam takich zachęt, a już w wielu miastach się takie zachęty 
stosuje dla ludzi, którzy płacą duże podatki, żeby się meldowali i mieszkali w tych 
miastach i płacili te podatki w danym regionie, w danym mieście. Zresztą taką 
akcję prowadził Poznań, Wrocław, Warszawa. W Gdańsku nie czuję na przykład 
takiego czegoś, bynajmniej ze mną nikt na ten temat nie rozmawiał, że jak 
będziesz tym dużym płatnikiem to będziesz korzystał z pewnych preferencji. Ja 
oczywiście nie żądam jakiś mniejszych podatków, czy czegoś w tym rodzaju, tylko 
żebym ja czuł, że te moje podatki mają wpływ na to, że ja w tym mieście czuję się 
dobrze. Niestety takich preferencji też nie ma. To może ja tyle na wstępie, dobrze  
by było narzekać, ale o dobrych sprawach będziemy mówili może przy późniejszej 
dyskusji. Mówię o tym co mi leżało na wątrobie i czego ja bym żądał i bym prosił, 
żebyśmy myśleli co zrobić, żeby zachęcić ten mikro, mały, rodzinny biznes do tego, 
żeby oni chcieli otwierać tu firmy, ryzykować, żeby oni, te firmy otrzymały 
wsparcie, te które będą tutaj na dłuższy czas funkcjonowały. Dziękuję.   
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Panowie, bo zanim będziecie dalej zawierać głos, to właśnie oto chciałem zapytać, 
znaczy jakie mogą być takie konkretne elementy tej polityki. Pewnie każdy z 
własnej praktyki mógłby na to odpowiedzieć, ale też pytając bardzo konkretnie. Na 
pytanie na przykład Gdańsk zaangażował się dość istotnie finansowo w minionych 
latach wybudował Inkubator Przedsiębiorczości. Inwestycja dosyć solidna, bo to 
budynek stoi. Tam funkcjonuje też wspierane z Miasta Gdańska fundacja, która na 
wspierać przedsiębiorczość. Całość to jest chyba koszt ok. 80 mln zł postawienie  
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tego, rocznie też konkretne pieniądze jeżeli chodzi o funkcjonowanie. Czy takie 
rzeczy się sprawdzają?  
 
Pan Tadeusz Zdunek – przedsiębiorca 
Ja jestem w Komisji Dialogu Społecznego przy Marszałku i wielokrotnie zwracałem 
uwagę, że my cały czas się martwimy o tych, którzy otwierają, a zapominamy o 
tych, którzy już mają te firmy pootwierane, które doskonale funkcjonują przez 
wiele lat i myślę, że ci, którym się udało w życiu coś osiągnąć, zainwestować, 
lepiej byśmy tutaj zagospodarowali pieniądze niż osoby, które się przekazuje, mają 
inicjatywę, wspieracie te ich inicjatywy i oni po otrzymaniu tych wszystkich wsparć 
oni firmę zamykają, likwidują, a my jako ci działający wiecznie ponosimy koszt na 
przykład funduszu gwarantowanego czy ubezpieczeń czy innych spraw. Także 
budując Inkubatory nie zapominajmy też o tych, którzy już funkcjonują na rynku od 
bardzo dawna i dają sobie nieźle radę. Ja wielokrotnie właśnie na tej Komisji 
proponowałem, żebyśmy stworzyli coś co jest bardzo popularne na zachodzie, czyli 
centra gospodarcze, gdzie jest doprowadzony jeden prąd, gdzie jest jedna 
oczyszczalnia ścieków, gdzie się buduje cały system, powstaje ze 100 firm obok 
siebie, a w związku z tym, że jest to w jednym miejscu mamy bardzo ograniczone 
koszty działalności w tym momencie. Czegoś takiego nie można od wielu lat się z 
tym przebić, żeby do kogokolwiek to dotarło. Budujemy za miliard stadion, na 
który musimy dokładać 10 mln co roku jeszcze extra i po co? Pytanie jest. To całe 
centrum no fajne jest, ale nie wiem ile się znowu do niego dokłada z kasy zamiast  
zarabiać. My gwarantujemy zarobki. To jest jedna rzecz. Druga to miałem przygodę 
swoją w życiu taką, że miałem firmę, która była położona, część firmy była na 
działce Miasta Gdańska, więc żeby wykupić tą ziemię pod własną firmą musiałem 
wziąć udział w przetargu na tą ziemię. Zgłosiło się jakiś dwóch zewnętrznych ludzi, 
którzy się wpisali w ten przetarg tylko po to, żeby potem przyjść do mnie i 
zaproponować mi odstąpienie od tego przetargu. To są jakieś anomalia. Zapłaciłem 
za ziemię tylko po to, żeby wykupić o dwa razy więcej od ceny rynkowej. 
Wyceniono mi ją o 300 zł za metr, a potem do kredytu po 150 zł za metr, by była 
przepłacona. Więc ten, kto użytkuje, tu już koledzy prosili bardzo radykalnie, żeby 
ta ziemia, którą się użytkuje tak jak ja tą ziemię 30 lat to powinienem dostać ją 
praktycznie za złotówkę czy za darmo, bo ja tam działam, pracuję. Tam pracują 
ludzie, tam pracuje 30 ludzi na tej działce w tej firmie i to też jest następna rzecz, 
która jakby nas razi. Następną konkretną rzeczą to jest, ja byłem zaskoczony, 
deklaracja Prezydenta Adamowicza, że mamy jeszcze za mało centrów handlowych 
w Gdańsku. No być może. Tylko, że każde centrum handlowe powoduje ruinę iluś 
drobnych firm rzemieślniczych, handlowych, rodzinnych, jeżeli budujemy takie 
centra niech one mają obowiązek kupowania z polskiego rynku też ileś tam swoich 
towarów, a nie że one wszystkie towary importują z firm i się takie Tesco chwali, 
że wyeksportowało za ponad 100 mln towarów. Przy ich obrotach na terenie Polski 
to są żadne pieniądze. Niech te firmy nie mają żadnych preferencji handlowych, 
czy preferencji podatkowych na terenie czy Miasta Gdańska czy innych miast 
Polski, bo to jest jakaś paranoja. Ja nie wiem, jak to jest, że Miasto przekazało 
wszystkie swoje, albo większość komunalnych spraw firmą zagranicznym jak Saur 
Neptun Gdańsk, czy Leipzig Stadtwerke i mamy najdroższą w tej chwili wodę w 
Polsce. Może jedno miasto ma droższą. Nie wiem, czy pani patrzała w zeszłym roku 
na koszty życia. Mamy najwyższe koszty życia w całej Polsce. Właściwie Gdańsk 
jest na pierwszym miejscu. Mamy dwa razy droższe ogrzewanie jak w Lublinie, a ja 
na przykład wiem, że, bo ja to wiem, że jedna z firm gdańskich, która odprowadza 
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ciepło to robi specjalne rzeczy, opracowania, programy itd., za które my 
przekazujemy pieniądze za granicę i one są wywożone zamiast być u nas w 
Gdańsku. Tego też za bardzo nie rozumiem dlaczego tak to się odbywa. Powinno 
być zastrzeżone, żeby płacili podatki u nas, na miejscu, a nie wszystko jest 
wyprowadzane. Następna sprawa to jest centrum Miasta Gdańska. Oprócz dwóch 
ulic ono nie istnieje. Jest ulica Długa, jest ulica obok Piwna. Ulica Szeroka, pusta. 
Pustynia. Nikt się tym nie zajmuje. Przecież to jest same centrum Gdańska. Ulica 
Ogarna niby ma tam być jakaś rewitalizacja. Nawet powołam się na konkretne 
przykłady. Tam mam swoją restaurację na ulicy Szerokiej. Nie mam wjazdu. Żebym 
mógł tam zaparkować swój własny, prywatny samochód pod własną restauracją. To 
są jakieś anomalia. Muszę chodzić po znajomościach, załatwiać jakąś wjazdówkę, 
żebym mógł wjechać do centrum Gdańska, a większość ludzi ma. Jak ja mam to 
rozwijać jeżeli nawet zaopatrzenia nie mogę dowieźć. Są pewne utrudnienia, czy 
nie ma miejsca parkingowego przed własną restauracją. Jak chcemy tam w tym 
momencie działać, żeby nas zachęcać do tej działalności, żebyśmy płacili podatki. 
Także jest takich wiele drobnych większych czy mniejszych rzeczy, które nam 
utrudniają życie. Na przykład każda pomoc społeczna to jest pomoc De Minimis. A 
czy nie można stworzyć przy mieście Gdańsku funduszu gwarancyjnego dla firm, 
które mają przejściowe kłopoty. Niech się zbierze jakaś komisja, zbada, stwierdzi, 
że on ma chwilowe, przejściowe kłopoty. Znowu powiem z własnego życia. Nagle w 
2008 roku załamanie rynku. Musiałem zapłacić z dnia na dzień 3 mln VAT-u. Nie 
miałem tej kwoty. Wystąpiłem o De Minimis. Im De Minimis mi przyznano to już 
spłaciłem te pieniądze w ciągu dwóch miesięcy. Ale gdybym nie miał to całkiem 
niezła firma, która zatrudnia 250 osób by się sypnęła. Ja te pieniądze potem, 
samochody przyjechały znowu i pieniądze mi wróciły na konto i miałem te 
pieniądze. Chwilowe, przejściowe problemy czasami powodują zniszczenie nawet 
bardzo dobrej firmy. Uważam, że moja firma jest całkiem niezła. I też powinno być 
to, żeby miasto czy było gwarantem tych kredytów, czy nawet wspomogła i miała 
taki fundusz przygotowany. Takie coś istnieje w Niemczech. Ja byłem u kolegi w 
Niemczech, który miał takie same problemy, dostał pomoc, może normalnie 
działać, firmę odbudowuje. Jest wszystko ok., a w Polsce syndyk dąży tylko do 
tego, do sprzedaży, bo on ma z tego chyba 15%. Ileś jest jego pieniędzy 
uzyskanych, więc żadnego celu, żeby tą firmę odbudowywać. Skoro Polskie państwo 
tego nie potrafi stworzyć, stwórzmy to u siebie może, żeby w ramach Miasta 
Gdańska był fundusz pożyczkowo – zapomogowy. Były takie kiedyś różne rzeczy.    
 
Pan Wiesław Szajda – Prezes Pomorskiej Izby Rzemieślniczej Małych i Średnich 
Przedsiębiorstw    
Teraz jest gwarancja rządowa i ten fundusz ma duże kłopoty, bo on jest droższy o 
2,5%. To jest problem. Ale ja może oddam głos dla Grzesia.  
 
Pan Grzegorz Pellowski – przedsiębiorca 
Bardzo dziękuję. Ja bym też chciał bardzo podziękować za dzisiejsze spotkanie. 
Jest to pierwsze, przynajmniej ja uczestniczę w pierwszym spotkaniu takim 
gospodarczym z największą władzą w Mieście, z komisją Rady Miasta. Jest to dla 
mnie duży zaszczyt i jeszcze raz panie przewodniczący bardzo, bardzo dziękuję. 
Nie chciałbym zaczynać od narzekania, ale powiem w ten sposób są kłopoty i 
czytamy w prasie, że obszary biedy się powiększają. Tutaj akurat macie państwo 
przed sobą przedstawicieli biznesu różnego Tadeusz jest, on jest bardzo skromny 
ale jest największym dealerem w Polsce Renault. Kolega prezes też o sobie za mało 
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powiedział, ale jest to bardzo prężnie rozwijająca się firma. 100% eksportu. Nic nie 
produkuje na rynek krajowy. Zaopatruje całą Zatokę Meksykańską w takie rury do 
pompowania ropy. Szczegółów nie znam, ale możemy być z tego naprawdę dumni. 
Był ostatnio wojewoda, oglądał to naprawdę powiem tak, no szczęka opadła. 
Czekamy na pana przewodniczącego. Był też. Nie widziałem. Przepraszam. Ja 
jestem przedstawicielem firmy, która produkuje na rynek lokalny i tu się zaczynają 
problemy. Średnia klasa wiemy w jakim stanie jest. Powiem w skrócie, średni 
paragon w naszej firmie od 10 lat idzie w dół. Ludzie coraz mniej kupują. To jest 
problem i to czy się komuś podoba czy nie to jest fakt, czyli coraz biedniej żyjemy 
i coraz skromniej żyjemy. Ludzie już nie kupują trzech gałek loda, kupują jedną. 
Tak obrazowo zamiast pięciu bułek kupują jedną. Powiem jeszcze inaczej, żeby też 
przybliżyć państwu jak ten biznes wygląda. 20 lat temu przed przemianami 
gospodarczymi w mojej firmie kupowaliśmy 90% surowca, które było używane w 
mojej firmie kupowaliśmy u polskiego producenta. To jest bardzo ważne. U 
polskiego producenta. 10% to był import. To były rodzynki powiedzmy, to co w 
Polsce nie rośnie. Dzisiaj jest dokładnie odwrotnie. 10% u krajowego producenta, a 
resztę kupujemy u pani Merkel w Niemczech. Co nie kupimy w naszej firmie na 
końcu płacimy Niemcom. Także jest to taka forma, pracujemy nie dla naszego 
kraju. Dla obcego kraju. Jest bardzo niedobrze. To trzeba zmienić. Tutaj koledzy 
jak gdyby skarżyli się, że w mieście jest coś nie tak. Ja też się przyłączam do tego 
głosu. Żeby coś się zmieniło to musi być przełom. Ja tak zawsze mówię, jak 
zapraszają mnie do radia, że ma być w naszym mieście tak jak w Lucas Banku. 
Noga na nogę i herbata na stół. Pan profesor tutaj mówił 2030 rok. My wam 
nasztaplujemy tyle kasy, że starczy wam na te wszystkie plany tylko my musimy 
mieć, słuchajcie, w was ogromne wsparcie. Ja powiem tak, każdy z 
przedsiębiorców takich większych jak my, my na przykład mamy indywidualne linie 
w bankach. Żaden z nas do banku nie chodzi. Bank przychodzi do nas. Ja nie chcę, 
żeby naczelnik wydziału architektury przychodził do mnie z zezwoleniem na 
budowę, ale nie może być też tak, że siedzimy godzinami na korytarzu i prosimy, 
prawda, żeby ktoś nas przyjął i raczył wysłuchać. Musi, ja kiedyś rozmawiałem z 
panem Prezydentem, nie wiem, czy ten dział jeszcze funkcjonuje, takiej obsługi 
dla biznesu, gdzie przychodzimy do jednego pokoju, do jednego człowieka, ciągle 
tego samego, i że on zna naszą sprawę i on się tą naszą sprawą zajmuje i 
telefonicznie nas informuje, w którym miejscu się znajdujemy. To by bardzo 
pomogło. To by nam, to byśmy bardzo dobrze odczuli, że miasto nas poważnie 
traktuje. Ja już, może nie wypada, ale w Hamburgu tak jest, że urzędnik idzie do 
przedsiębiorcy i przynosi te pozwolenie na budowę. Tak nie ma jak u nas, że 
czekamy godzinami. Powiem państwu jeszcze na przykładzie Nowego Orleanu. Ja 
to zawsze opowiadam, bo to jest bardzo ważne. Tam się wydarzyła tragedia. 
Władze miasta zatrudniły analityków najlepszych w Stanach, w jaki sposób, 
dlaczego doszło do tego, że tam nastąpiła powódź. Oni przedstawili im na piśmie 
takie opracowanie, w którym stwierdzili fatalne decyzje zapadły 30 lat przed 
tragedią. Czyli władze miasta postawiły w Nowym Orleanie złe priorytety. 
Postawiły priorytety na turystykę, a turystyka generalnie generuje biedę w mieście. 
To są nisko płatne miejsca pracy, także to doprowadziło do degradacji 
infrastruktury, na przestrzeni lat brakowało im pieniążków na odbudowę wałów, 
jakichś tam przepompowni. I to doprowadziło, wiemy, każda tragedia to jest splot 
takich zdarzeń i dlatego doprowadziło to w późniejszym czasie do tragedii. 
Wszystkie osoby, które chciały zainwestować w Nowym Orleanie typu nowe 
technologie, jakiś większy biznes były traktowane tak sobie, byle jak, lądowały w 
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miastach ościennych. I w tych miastach następował gwałtowny rozwój. Gwałtowny 
rozwój. Nowy Orlean usychał. Powiem wam jeszcze tak na przykładzie mojego 
kolegi. Znacie tą firmę. Nie wiem, Bogdan Fota, chciał tu w Gdańsku inwestować. 
To się wszystko działo 15 lat temu, to tak potraktowano go, po macoszemu. 
Pojechał do Gdyni. Słuchajcie, pani Cegielska wsadziła go do samochodu, pojechali 
na dwie godziny i on miał już wybraną lokalizację. I dzisiaj firma Foty istnieje i ma 
swoją siedzibę w Gdyni, nie w Gdańsku, chociaż Fota jest z Gdańska generalnie. 
Swoją firmę umieścił w Gdyni. Jeszcze prezes wspomniał o tym, że w innych 
miastach zachęcają biznes. Powiem wam tak, Jacek Karnowski, wasz dobry kolega, 
wiele razy mnie namawiał, żebym się przemeldował do Sopotu i powiedział, że 
przez 3 lata będzie mojego PIT-a inwestował w te miejsca, gdzie ja wskażę. A wie, 
że lubię jeździć na rowerze, to mówi, to ja ci zrobię takie ścieżki rowerowe, gdzie 
będziesz chciał. Tak już prezydenci mówią. Także nie wolno wam o tym 
zapominać. Musicie o tym pamiętać. Biznes lubi być dopieszczany. Powiem wam 
jeszcze o tym dopieszczaniu. Z Bogdanem tak żeśmy parę razy rozmawiali, on 
mówił, nas bierze Szczurek, da nam dyplomy do teatru, dyplom kosztuje 5 zł, 
poklepie, uściska nam dłoń. My się wszyscy cieszymy jak dzieciaki. Gdańsk tego nie 
robi. Rozmawiałem też wiele razy, to nic nie kosztuje, słuchajcie, Filharmonię 
macie praktycznie za darmo, czy Teatr Wybrzeże, pozapraszać. To naprawdę daje 
dobry klimat i chciałbym, żeby spotkanie nasze nie było ostatnim spotkaniem. Będę 
już kończył i żebyście państwo na stałe, ja nie mówię, że macie za każdym razem 
izbę zapraszać, absolutnie. Ale musicie też pamiętać, że Izba tu się, no muszę to 
powiedzieć, jest największą organizacją pracodawców. Ma struktury powiatowe, 
struktury wojewódzkie i struktury centralne. Także takiej drugiej organizacji w 
Polsce nie ma. Szkolimy dziesiątki tysięcy uczniów. Musicie brać to pod uwagę i 
chcielibyśmy, żeby na przyszłość nawet żebyście państwo ustalili jakiś grafik, gdzie 
spotykacie się z przedsiębiorcami, bo to naprawdę dla nas jest bardzo ważne. 
Bardzo dziękuję.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Panowie ja bym chciał, korzystając z tego, że Piotr do nas dołączył, który jest 
pracownikiem Gdańskiej Agencji Rozwoju Gospodarczego dopytać też o współpracę 
z tą instytucją, bo ja odnoszę takie wrażenie, jakby słuchając was, że brakuje 
takiej współpracy z przedsiębiorcami, a z drugiej strony my czynimy wysiłki, żeby 
tą współpracę ułatwić. Jednym z takich wysiłków jest właśnie powołanie GARG-u. 
Dokładnie wprost instytucja, co do której mamy nadzieję, że ona jakby 
współdziałanie miasta i przedsiębiorców powinna organizować. Jaka jest wasza 
opinia na ten temat?  
 
Pan Wiesław Szajda – Prezes Pomorskiej Izby Rzemieślniczej Małych i Średnich 
Przedsiębiorstw    
Może ja dwa słowa na ten temat. Ja przeżyłem ponad 60 lat w Gdańsku i jeszcze 
się do mnie żaden przedstawiciel nie zgłosił z jakąkolwiek propozycją, a jestem 
bądź co bądź trochę osobą publiczną, bo jestem już 13 lat prezesem Izby, 
największej organizacji samorządu gospodarczego i tak naprawdę nie czuję tego 
jakby zainteresowania naszą organizacją. Oczywiście coś tam się słyszy, dostaje się 
jakieś informacje o różnego rodzaju szkoleniach. Nam potrzebne jest to co Grzesiu 
powiedział, kontakt bezpośredni, herbatka, i co wam potrzeba, jak byście mogli 
funkcjonować, co zmienić. Bo my się na tym znamy. My się nie znamy na polityce i 
nie chcemy się znać. My chcemy się znać na tym co robimy najlepiej, a najlepiej 
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nam wychodzi przedsiębiorczość. To co potrafimy. I dobrze byłoby, jeśli powstaje 
jakaś, bo to są, no, następne struktury, następne się powołuje jakieś organizacje, 
które tak naprawdę nie mają z nami kontaktu. To po co one są tworzone? Dla kogo? 
Dla nas? Chyba nie. Bardzo proszę.   
 
Pan Tadeusz Zdunek – przedsiębiorca 
Jestem w Radzie drugi raz. Kiedyś byłem w tym pomieszczeniu przed laty i było 
takie spotkanie, na którym byliśmy, pan prowadził to spotkanie, mentor, każdy 
opowiadał swoje uwagi i żeśmy stworzyli taki zarys planu, co będziemy dalej robili, 
współdziałali, to miało dalej się ciągnąć, nie wiem to było chyba z 7 czy 8 lat temu. 
Od tego czasu jestem w tej chwili tu drugi raz. Także jakaś inicjatywa była, ale się 
znowu rozmyła. My mamy takie wrażenie, że Rada Miasta, Miasto Gdańsk istnieje 
dla siebie, a zapomniało o takich podstawach, ja to mówiłem panom na spotkaniu 
w szkole, że namawianie pana Prezydenta Adamowicza z naszą średnią grupą 
trwało prawie dwa lata, żebym go namówił na to spotkanie, bo on mówił, że on był 
w małych firmach. Ja pytam w jakich? No taka 400 osób zatrudniała. Mówię, wie 
pan, to nie jest mała firma, a jak na warunki gdańskie to jest olbrzymia firma, 
tylko chyba kilka jest takich firm. I tłumaczyłem mu, że to co właśnie mówili moi 
poprzednicy, że my jako ludzie sukcesu szczerze mówiąc jesteśmy troszkę ludźmi 
próżnymi, jak każdy człowiek i takie czasami uściśnięcie ręki, takie właśnie 
dyplomy za 5 zł powoduje większy efekt, niż tam jakieś fanfaronady, czy nawet 
organizacje. Ja nawet pierwszy raz słyszę o takiej organizacji, że takie coś istnieje, 
bo nikt do mnie nie dotarł z czymś takim, a myślę, że ma fajną kadrę, dosyć dobrze 
przeszkolonych, wyszkolonych ludzi, którzy też mogliby jakieś uwagi wnieść, czy ja 
też. Biorę też tak samo jak Grzegorz powiedział udział w tych programach 
gospodarczych, które mają dobrą słyszalność u nas w Trójmieście, więc chyba tak 
głupio nie gadamy, a co nas zapraszają jeszcze nas słuchają. Także nawet pani 
prezydentowa, żona pana Adamowicza powiedziała, że jest moją fanką w tych 
programach, także bardzo jestem szczęśliwy. Cieszę się, że mam takich fanów. Ale 
nie ma tego kontaktu zupełnie. Też państwo nas zaprosili z dnia na dzień, jakie 
uwagi macie. Tak nie jest, że z dnia na dzień wykreujemy tysiące uwag. Takie coś 
się wykluwa w rozmowach, na spotkaniach, wspólnych dyskusjach. Wpadają 
pomysły, przychodzą, dopiero w tym momencie się dyskutuje. Tych problemów jest 
multum. Załatwienie inwestycji w Gdańsku czy w Gdyni, nie popieram tutaj 
Grzegorza w tej chwili, bo inwestuje w Gdyni. To jest po prostu droga przez mękę. 
Każdy urzędnik jest oddzielnym księciem. Jedna pani mówi, że potrzebuje badanie 
środowiskowe po zakończeniu inwestycji, a druga, że przed zakończeniem 
inwestycji i sobie nawzajem dyskutują, a ja czekam dwa miesiące aż się dogadają. 
To jest akurat w Gdyni, ale myślę, że w Gdańsku jest to samo, takie same 
problemy. To co powiedział Grzegorz, czyli jedna osoba, gdzie my się zwrócimy ze 
sprawą i prowadzi tą naszą sprawę. My mamy pracować, prowadzić firmy, a nie 
spędzać godziny na korytarzach. To nie jest próżność, to jest brak czasu. Dzień ma 
24 godziny i my musimy prowadzić swoje firmy, działamy społecznie, prowadzimy i 
szkołę i firmy, i Izbę i Klub Biznesu, i tam jeszcze bóg wie, inne sprawy. Takich 
idiotów jak my to już jest mało w tej chwili na świecie. Jeszcze dodatkowo GKS, 
którego wprowadziłem do Ekstraligi z małą pomocą miasta, małą, znaczy o wiele 
mniejszą jak przed laty, inaczej, mniejsza jak przed laty, a budżet na ten rok to 
mamy obcięty o połowę, bo oszczędności na przyszły rok, ale to jest jakby osobna 
sprawa nie związana z przedsiębiorczością. Brakuje właśnie takich spotkań, 
dyskusji. My też musimy wejść w państwa tematy. Pan profesor jakieś tam mądre 
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rzeczy mówił, przyjdzie do nas, powinien przedtem rzucić nam tematy, 
opracowania, wszystko i żeśmy wiedzieli co on od nas chce w ogóle uzyskać. On 
musi być tym moderatorem tego spotkania, żeby wiedział, co on chce uzyskać. A 
jak przyjdzie tak z gruszki ni z pietruszki, siądzie, i jakie panowie macie problemy. 
To jest skala firmy. Ja mam prawników, ja mam dyrektorów, kierowników, mam 
cały sztab ludzi, którzy pracują w tej firmie, ja też nie do końca znam te 
problemy. Jak jakieś są w tej chwili problemy przez pół pracy. Jak załatwiam 
jakieś sprawy z urzędami, na przykład budowlane, wynajmuję ludzi, którzy chodzą 
i załatwiają za mnie, bo ja nie mam czasu, ani nerwów, żeby chodzić i to 
załatwiać. Więc pan, któremu płacę pieniążki chodzi i załatwia po mieście z moim 
upoważnieniem, zarabia pieniądze, ale to według mnie jest nie tak. Skoro ja chcę 
zainwestować, to powinni jako do inwestora przyjść, dlaczego do zagranicznego 
wszyscy biegną, prawie, że na kolanach, bo to jest zagraniczny, słyszałem, że jakaś 
firma japońska, która 40 ludzi zatrudnia, mieli wszelkie możliwe ulgi, spod 
lotniska, Denso chyba, wtryski do samochodów, aż 40 ludzi zatrudniała, wszelkie 
możliwe, co mogła dostać, a zatrudniała tylko 40 ludzi. Ja mam 250. Wiesiek ile ty 
masz? 
 

Pan Wiesław Szajda – Prezes Pomorskiej Izby Rzemieślniczej Małych i Średnich 
Przedsiębiorstw    
Ja zatrudniam 80. My więcej, zresztą pan przewodniczący był, budując nowy 
obiekt. Także w tym roku. Ale może tu pan dyrektor chciał parę słów powiedzieć.  
 

Pan Dariusz Gobis – Dyrektor Pomorskiej Izby Rzemieślniczej MSP 
Przede wszystkim dziękuję za zaproszenie. Tak się miło stało, że z panem 
przewodniczącym Krupą spotkałem się na 5-cio leciu naszej szkoły i dzisiaj bardzo 
mi się spodobało jedno słowo, które pan przewodniczący powiedział, naszej szkoły, 
bo rozumiem, że naszej nie tylko jak są splendory, ale są jakieś tam trudności, to 
też będziemy mogli liczyć na państwa pomoc, bo faktycznie to jest nasze wspólne 
dziecko, tak, które od 5 lat rośnie, trzyma się zdrowo i miejmy nadzieję, że tak 
pozostanie przynajmniej przez najbliższych 30 lat, bo na tyle mamy umowę 
użytkowania budynku, w którym szkoła się mieści. Przysłuchując się tym 
rozmowom, które poprzedzały nasze spotkanie, m. in. dotyczące Strategii 2030, ale 
również obecnie opracowywanego, a wręcz konsultowanego w tej chwili RPO to 
nasuwają mi się tutaj pewne sugestie, które też są związane z wypowiedzią pana 
Tadeusza z początku naszego spotkania dotyczące na przykład działania 6.2 POKL-u 
z kończącego się okresu budżetowania, gdzie mieliśmy pieniądze na rozpoczynanie 
działalności gospodarczej i większość statystyk pokazuje, ze te pieniążki, które 
zostały przeznaczone na rozpoczęcie działalności gospodarczych te firmy po 24 
miesiącach najczęściej, bo zazwyczaj był taki okres trwania projektu, kończyły 
swoją działalność. Tłumaczenia były różne, tak, źle wymyślony produkt, źle 
wymyślona usługa, itd. Tutaj rodzi się pytanie, czy gdyby te pieniądze trafiły w 
jakieś części, nie mówię, że w 100%, ale trafiły do firm faktycznie funkcjonujących, 
tych firm dobrze rozwijających się po to, by tam stworzyć pomoc. Nowe miejsca 
pracy to nie wiem, czy to nie byłoby o wiele bardziej trwałe zainwestowanie tych 
pieniędzy, a ponieważ jesteśmy na etapie konsultacji to być może warto o tym 
pomyśleć, co zrobić z pieniędzmi z Europejskiego Funduszu Społecznego. Co zrobić 
ze wskaźnikiem 50 Plus. Państwo na pewno macie przegląd, jako radni 
interesujecie się tym co dzieje się w konkursach, co działo się w konkursach i czy 
bariera 50 Plus to był faktycznie najlepszy pomysł. Co możemy zrobić, tak. Czy 
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możemy potraktować ją jedynie jako, w przyszłości, w przyszłym okresie 
programowania jako pewien rodzaj preferencji. 50 Plus mają pierwszeństwo, ale 
nie wykluczają tych tłumów trzydziestolatków, którzy chcieli wziąć udział w 
naszych szkoleniach, ale nie mogli, bo byli za młodzi, a z kolei na tych 50 Plus 
trzeba było urządzać łapanki, żeby oni do tych projektów weszli, żeby spełnić 
wskaźniki. To jest nasz wspólny interes, tak. Miasto również jest beneficjentem 
środków z Regionalnego Programu Operacyjnego i być może wspólnie powinniśmy o 
tych doświadczeniach mówić, bo to jest ten czas. Ja bardzo się cieszę, że do tego 
naszego dzisiejszego spotkania doszło. Tak szczęśliwie się złożyło, tak jak 
powiedziałem na początku, że spotkaliśmy się z panem Krupą na 5-cio leciu szkoły i 
przy tej okazji rozmawialiśmy nie tylko o szkole, a o innych różnych rzeczach, 
które nas łączą i stąd też nasza dzisiejsza wizyta u państwa. Dżentelmeni, którym 
mam przyjemność dzisiaj towarzyszyć to są naprawdę ludzie sukcesu i jeździcie 
samochodami kupionymi u pana Tadeusza, i jecie bułki od pana Grzegorza, a na 
wakacje latacie boeingami, do których drzwi robił pan Szajda. Jest wiele rzeczy 
takich, które są ważne i dla tego regionu, a szczególnie dla tego miasta i warto 
tych ludzi posłuchać. Ja bym bardzo prosił, żeby być może taką niepisaną tradycją 
stało się, żebyśmy się spotykali częściej, nie tylko Komisja Strategii, ale również 
Komisja zajmująca się sprawami gospodarczymi. W sobotę odbyła się kolejna gala 
konkursu Firma z przyszłością w Teatrze Wybrzeże, gdzie m. in. gościliśmy pana 
Prezydenta Adamowicza, który wiele ciepłych słów na temat małych i średniej 
przedsiębiorczości powiedział. W kategorii firma duża wygrała co prawda firma z 
kapitałem francuskim, ale jak bliska naszemu regionowi, firma Sunreef budująca 
jachty, ekskluzywne jednostki i często w naszych dyskusjach, kiedy rozmawiamy na 
temat co powinno być tym naszym regionalnym produktem. Pojawiają się różne 
obszary. Pamiętam, że kiedyś mieliśmy być taką doliną biotechnologiczną, ale jak 
popatrzymy na konkurencję, na przykład fińską, to chyba pozostaniemy tylko 
doliną. A przecież przemysł stoczniowy mamy doskonałe doświadczenia, tak, mamy 
firmę perełkę, która na Baltexpo trzy nagrody pod rząd podchodził pan prezes 
Soyka i zbierał. I ten Sunreef jest takim przykładem. Takich firm mamy przecież 
więcej. Jest Galeon, który też się liczy. Pan Tadeusz się uśmiecha, bo to już 
kolejny jacht z Galeonu, którym się cieszy w letnie dni pływając po Bałtyku. I 
dlatego chciałbym państwa prosić o ile byłoby to możliwe, żebyśmy być może  z 
tymi dwoma komisjami mogli spotkać się w Izbie w nieco szerszym gronie, w 
szerszej reprezentacji tych firm, które się stąd wywodzą, które tu powstały, tu 
działają i chciałyby tutaj pozostać, pomyśleć o ty, bo my nie mamy na dzisiaj 
recepty, nie mamy pomysłu gotowego co Prezydent we współpracy z Radą Miasta 
Gdańska powinien zrobić, żeby było lepiej. To musi być efekt naszej dyskusji, burzy 
mózgów, wspólnej pracy. Co zrobić, abyśmy pomogli tym, którzy się stąd wywodzą. 
Ja może troszkę stanę w obronie GARG-u, bo według mojej wiedzy GARG przede 
wszystkim chyba patrzy w świat chcąc ściągać, czy ta moja wiedza jest dobra? Tak 
przynajmniej od tej strony znam GARG, co jest jak najbardziej potrzebne.  
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Powiem jedną rzecz, tu padło, mówił pan o takich halach, gdzie jest kanalizacja, 
prąd, itd., podłączany, to m. in. tym GARG się zajmuje czy Park Przemysłowy 
Maszynowa, gdzie podłączają się właśnie do jednego takiego huba różne nowe 
firmy, w tym największa Weyerhaeuser produkująca pulpę m. in. do pieluszek 
pampers. Więc być może często w gospodarce zbyt duży rozdźwięk też nie pomaga, 
panowie na pewno dobrze o tym wiecie, więc nie zawsze jest jakby sens się tym 
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głośno chwalić, natomiast takie sukcesy też są. Ja dzisiaj wolę państwa posłuchać, 
niż się wypowiadać, bo oczywiście każda taka rozmowa to jest bogactwo nowych 
doświadczeń. Natomiast też chciałbym, jeżeli mógłbym zaproponować, aby 
przynajmniej, jeżeli to jest pierwsza, a mam nadzieję, że nie ostatnia taka 
rozmowa. Z tej rozmowy jakiś ślad powstał, bo też przy realizacji różnych 
projektów jako GARG też występujemy często jako inwestor. Napotykamy się 
również na pewne, podobne problemy jak państwo, w ramach uzgadniania 
inwestycji i myślę, że jeżeli by państwo i prawników swoich, swoich inżynierów 
podpytali jak to rzeczywiście wygląda. Na ile ta współpraca właśnie na poziomie 
realizacji różnych inwestycji. Myślę, że taka wiedza byłaby ciekawa i moglibyśmy 
to w pewnym stopniu skonfrontować czy to z ZDiZ-tem czy to z różnymi służbami 
waśnie uzgadniającymi. Moim zdaniem to byłby urobek tego dzisiejszego spotkania. 
Dziękuję.    
 

Pan Tadeusz Zdunek – przedsiębiorca 
Ale znowu mówi pan o podłączeniu do prądu fabryki, a ja mówię o centrach, gdzie 
będą podstawowe firmy zatrudniające 1-3 osoby, czyli co jest bardzo popularne na 
zachodzie w Niemczech czy Holandii, gdzie w Belgii to jest po prostu ich krajobraz 
przemysłowy, który nie jest tak jak u nas rozrzucony po całym mieście. Jest to 
bardziej skoncentrowane w jednym miejscu. Znowu nie wracajmy do tego, że 
podłączyliśmy fabrykę zatrudniającą nie wiem, tysiąc osób. Mówimy cały czas o 
małych firmach 1, 2, 5, 20 osobowych. Fabryka pieluszek nie jest malutką firmą. To 
jest dość spora inwestycja i też kontrowersyjna dosyć. Obiecują, że będzie super. 
Zobaczymy jak to będzie w praniu. Ale mówimy o tworzeniu centrów dla małych 
firm kilkuosobowych, gdzie będą lokale stały po kilkaset metrów kwadratowych 
powierzchni. To co jest po prostu powszechne w całej Europie, a my jesteśmy z 
tym jeszcze, przepraszam za wyrażenie, na poziomie Białorusi.   
 
Radny Piotr Grzelak – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Podobny węzeł właśnie realizuje spółka InnoBaltica, Bałtycki Węzeł Wiedzy i 
Przedsiębiorczości właśnie dla małych, mikro przedsiębiorstw, które znajdą 
prawdopodobnie, to jest jeszcze rozstrzygane, prawdopodobnie swoje miejsce w 
dawnym budynku chemii Uniwersytetu Gdańskiego. Także myślę, że my, że tych 
działań jest wiele. Nie chcę dyskutować z państwem, bo tak jak powiedziałem, dla 
mnie ważniejsze jest panów posłuchać niż dyskutować. Myślę, że dyskusja jest, 
przyjdzie na pewno w późniejszym etapie. Natomiast dla mnie ważne jest to, że się 
dzisiaj spotykamy.  
 

Pan Dariusz Gobis – Dyrektor Pomorskiej Izby Rzemieślniczej MSP 
I ostatnia rzecz. Pojawił się temat finansowania. To nie zawsze jest tak, że firmy 
potrzebują kilkusettysięcznych, milionowych pożyczek czy kredytów. Jeżeli 
spojrzymy na tą mikro, małą przedsiębiorczość tutaj na terenie Gdańska to bardzo 
często jest tak, że te firmy potrzebują kwot 5000 zł po to, żeby zachować płynność 
finansową, bo tam jeden kontrahent nie zapłacił, a drugiemu trzeba już zapłacić. I 
problem rodzi się tak, w banku komercyjnym ta firma często młoda nie ma historii i 
jest mało wiarygodna. Z kolei fundusze pożyczkowe przeznaczają swoje pieniądze 
na inwestycje, a nie na bieżącą działalność i często te małe firmy borykają się 
właśnie z takim problemem i ponieważ my mamy doświadczenia z Pomorskiego 
Funduszu Poręczeń Kredytowych, bo tam jesteśmy udziałowcem, ale zakładam, że 
miasto Gdańsk chyba też jest udziałowcem w Pomorskim Funduszu Pożyczkowym, 
czy być może tam też nie popracować nad tym, nad tym produktem, by on, to co 
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powiedział pan prezes, jest tak, że ten produkt jest nieco droższy niż w bankach 
komercyjnych, ale za to łatwiej osiągalny, bo być może ta historia bankowa nie 
jest aż tak drastycznie wymagana, ale przeznaczenie tych środków by o tym 
pomyśleć. To są takie rzeczy, które, one pewnie nie są trudne do zrealizowania, 
ale wymagają też posłuchania tego co mówią mikro i makro, małe, średnie firmy i 
próba przełożenia tego na uregulowania, na ta naszą rzeczywistość. Dlatego mam 
nadzieję, że jeżeli państwo taką wolę wyrazicie, taką gotowość, żebyśmy się 
spotykali trochę częściej, zauważcie, że mniej więcej ¾ kadencji minęło i my 
spotykamy się po raz pierwszy. Oby stało się to taką niepisaną, świecką tradycją, 
że spotykamy się trochę częściej i mówimy o naszych spostrzeżeniach a nie 
pretensjach, bo to też na pewno ułatwi ten nasz wzajemny dialog. W związku z 
czym w imieniu pana prezesa i tu siedzących dżentelmenów chciałbym prosić, 
żebyśmy częściej się spotykali, żebyśmy mogli państwa gościć również na ulicy 
Piwnej w siedzibie Izby. Dzisiaj akurat obchodzimy 80-lecie Związku Izb 
Rzemieślniczych, pierwszej polskiej organizacji pracodawców w związku z tym w 
tym dniu 80-tych urodzin proszę przyjąć nasze zaproszenie.     
 

Radny Wojciech Błaszkowski – członek Komisji Strategii i Budżetu RMG  
Bardzo dziękuję. Ja przede wszystkim chciałem państwu bardzo serdecznie 
podziękować, panom podziękować, bo to jest dla nas, uważam, bardzo ciekawe i 
bardzo cenne doświadczenie i bardzo się cieszę, że możemy posłuchać panów, 
osoby, które w biznesie rzeczywiście już coś osiągnęły i mają sporo do powiedzenia 
w tym zakresie. To nie jest tak, że państwo przyszli sobie z ulicy i gdzieś tam na 
skutek jakiś plotek mają jakieś swoje oceny, tylko te oceny są na podstawie 
rzeczywiście bogatego doświadczenia. Być może rzeczywiście miasto Gdańsk 
wspiera poprzez GARG, tak jak wspomnieliśmy, działalność wobec tych, czy 
zachęca do działania nowe podmioty, być może Miasto Gdańsk, tak jak państwo 
mówią, tak jak panowie wspomnieli, zbyt mały nacisk kładzie na to, żeby utrzymać 
tych obecnych przedsiębiorców i być może za mało wspieramy małą i średnią 
przedsiębiorczość. To na pewno jest bardzo ważny element rozwoju. Chyba 
najważniejsza jest ta mała i średnia przedsiębiorczość, więc państwo tutaj słusznie 
wskazują na to i otwierają nam trochę oczy. Pan Dariusz Gobis powiedział, chyba 
też słusznie, o tym programie 50 Plus. Ja mam dokładnie takie same uwagi, że my 
chyba za bardzo wspieramy, z tym, że to chodziło o Program Unijny, tak? Ja się też 
zgadzam, że my chyba też trochę za bardzo wspieramy nie tych co trzeba, bo z 
jednej strony wspiera się zupełnie młodych ludzi, którzy nie mają doświadczenia i 
w jakimś stopniu zachęca się ich do działalności gospodarczej, ale mówię to jest 
też trochę nie do końca chyba słuszne, bo jak oni mają działać jak oni nie wiedzą w 
zasadzie jak się za to zabrać. Z drugiej strony wspieramy takich ludzi, którzy już 
mają dosyć blisko do emerytury i nie bardzo mają chęć na taki dosyć mocny 
wysiłek, a tych takich, którzy dysponują i doświadczeniem i zapałem, czyli takich 
trzydziestolatków nie wspieramy i ja się też trochę z tym nie zgadzam, muszę 
powiedzieć, także tutaj muszę wyrazić poparcie do tego co powiedział pan Dariusz. 
Cieszę się bardzo, że padła taka propozycja kolejnych spotkań i wierzę, że te 
spotkania pozwolą nam się wsłuchać w państwa oczekiwania i być może w jakimś 
stopniu wpłynąć na spełnienie tych oczekiwań, także bardzo dziękuję.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Dziękuję bardzo za wszystkie wypowiedzi. Dziękuję za zaproszenie. Przyjmujemy 
oczywiście zaproszenie, czekamy na trochę bardziej konkretną formę, ale już 
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deklaruję w imieniu swoim i koleżanek i kolegów, że chcielibyśmy odwiedzić 
Pomorską Izbę Rzemieślniczą w waszej siedzibie. Być może to ułatwi nam 
rozmowę, bez takiego reżimu mikrofonów, będzie nam trochę łatwiej rozmawiać. 
Ja myślę, że dobrze by było rzeczywiście doprosić do takiego spotkania koleżanki i 
kolegów z Komisji Polityki Gospodarczej i Morskiej. Myślę, że również z Komisją 
Rozwoju Przestrzennego i Ochrony Środowiska, pnie wiceprzewodniczący Komisji, 
żeby też pogadać o tych miejscach, w których jest możliwość rozwijania biznesu w 
Gdańsku, więc jakbyśmy mogli takie spotkanie wspólnie zmontować u was, ale 
jakby przy naszym wsparciu, żeby ta reprezentacja przynajmniej tych trzech 
komisji była, to deklaruję swoją pomoc. Dzisiejsze spotkanie ma swoje 
ograniczenia z uwagi na tą formułę. Potraktujmy to jako punkt wyjścia. Jeszcze raz 
wam serdecznie dziękuję za to, że przybyliście do nas, przyjęliście moje 
zaproszenie i chcieliście się tymi wstępnymi spostrzeżeniami podzielić. Ja pracy 
domowej sobie zapisałem dosyć dużo, więc mam nadzieję przyjść lepiej 
przygotowanym na kolejne spotkanie, które odbędziemy. No już tylko czekam na 
konkretne propozycje terminów.    
 
Pan Tadeusz Zdunek – przedsiębiorca 
Mam tylko taką drobną uwagę, jak państwo możecie opracowywać kwestie rozwoju 
przedsiębiorczości czy rozwoju Miasta Gdańska kompletnie nie kontaktując się z 
przedsiębiorcami? To jest dla mnie jakaś utopia. Na podstawie czego? Książek? 
Literatury? Teorii? Jeżeli naprawdę chcecie rozmawiać na temat rozwoju Miasta 
Gdańska to musicie praktycznie non stop przebywać wśród przedsiębiorców i ja 
wiem, że powstała w tej chwili poprzez jakieś tam ruchy, szczególnie prasowe, że 
pokazywanie się w naszym towarzystwie to czasami bywa wręcz niebezpieczne, bo 
to można sobie popsuć karierę. Ja kiedyś pozwoliłem sobie zaprosić, chyba nawet 
przez Izbę byli zaproszeni, posłowie z PiS-u i z PO i płynęli na moim jachcie, to jak 
tylko podpłynęliśmy pod Żuraw, to jak dali nura pod pokład, to myślałem, że się 
pozabijają na tych schodach. No bo jak o, oni na jachcie prywatnym sobie płyną. 
To już dochodzi do granic paranoi i absurdu, który musimy przełamać. My 
pracujemy, jak idę, chyba od 10 lat nie byłem już w Urzędzie Miejskim, bo jak pani 
mnie potraktowała prawie jak nuworysza, gdzie się wściekłem z lekka i 
powiedziałem, że mój dziadek był bogaty, pradziadek, ojciec, bo z takiej dziwnej 
rodziny pochodzę i nam się zawsze jakoś dobrze powodziło i mówię, niech pani 
zrozumie, że ja płacę pani pensję, bo to ja płacę pani pensję. Bo z moich podatków 
wypłacają pani pensję. Czyli ja płacę pani pensję. Moja córka się pyta moich 
pracowników, kto wypłaca wam pensję? No szef. Nie. Klienci płacą wam pensję. 
Tak samo my też płacimy tym urzędnikom pensje i chcemy być traktowani, że oni 
pracują za nasze pieniądze i te pieniądze się nie biorą z Unii, znikąd, tylko z 
naszych podatków. Dziękuję.   
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG   
Dziękuję. Tym akcentem kończymy ten punkt.    
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PUNKT – 17 
 
 
Sprawy wniesione, wolne wnioski, korespondencja.  
 
Radny Maciej Krupa – Przewodniczący Komisji Strategii i Budżetu RMG 
Sprawa formalna. Jakiś czas temu Piotr zrezygnował z reprezentowania nas w 
Komisji Finansów Związku Miast Polskich i wydawało mi się wtedy, że 
skutecznie to załatwiłem, a okazuje się, ze nie. Musimy wystąpić do 
Przewodniczącego Bogdana Oleszka. 
 
USTALENIA KOMISJI  
 

Radny Piotr Grzelak, który został wybrany jako przedstawiciel Komisji 

Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska do składu Komisji Finansów Związku Miast 

Polskich złożył rezygnację z członkostwa w składzie tejże Komisji. 

 Komisja Strategii i Budżetu Rady Miasta Gdańska  rezygnację Radnego 

przyjęła w wyniku przeprowadzonego głosowania, 4 głosami za, przy 1 głosie 

wstrzymującym się i 0 głosach przeciwnych. 

 
 
 

Ponieważ nie było spraw wniesionych i wolnych wniosków, Przewodniczący 
podziękował wszystkim za przybycie i zaprosił na następne posiedzenie Komisji. 
 

Na tym posiedzenie zostało zakończone -  godz.18.35 
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